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Agenda bijeenkomst Overlegorgaan  Nationaal Park Schiermonnikoog 
 
Datum en tijd: donderdag 23 november 2023, 20.00 uur 
Plaats:  dorpshuis Schiermonnikoog 
 
1. Opening, mededelingen van praktische / huishoudelijke aard, vaststellen agenda 
 

2. Verslag bijeenkomst van 15 juni jl.,  
 
a. Vaststellen verslag (bijlage 1 conceptverslag overlegorgaan 15 juni 2023) 
b. Naar aanleiding van het verslag (bijlage 2 actie- en aandachtspunten) 
 

3. Mededelingen leden Overlegorgaan  
 
3a. Schriftelijke mededelingen  
 
Gemeente Schiermonnikoog 

Programma Aansluiting Wind op Zee (PAWOZ) - Eemshaven 
Op dinsdag 21 november organiseert het ministerie van Economische Zaken en Klimaat een bijeenkomst over 
het Programma Aansluiting Wind op zee – Eemshaven. Tijdens deze bijeenkomst geeft het ministerie 
informatie over de routes. Een van de mogelijke routes loopt door Schiermonnikoog. Gemeente 
Schiermonnikoog blijft dit proces kritisch volgen.  
 
Strandvisie 
De gemeente gaat een strandvisie opstellen. Afgelopen voorjaar voerden we daarom gesprekken met 
ondernemers met een standplaatsvergunning op het strand. Tijdens deze gesprekken inventariseerden we 
wensen en behoeften van deze ondernemers. De inhoud uit deze gesprekken betrekken we bij het opstellen 
van een strandvisie. De strandvisie moet duidelijkheid geven over het gebruik van het strand, nu en in de 
toekomst. Op korte termijn vinden gesprekken plaats met de terreinbeheerders en de provincie. 
 
Huiszwaluwtillen in Nederland 2021-2022 
Zie bijlage 3 artikel Vogelbescherming Nederland (t.k.n.) 

 
Provincie Fryslân 

Natuurdoelanalyse Schiermonnikoog / Fries Programma Landelijk Gebied 
De provincie Fryslân heeft de zogenoemde natuurdoelanalyses voor de stikstofgevoelige Natura 2000-
gebieden, waaronder die van Schiermonnikoog, voor de zomervakantie naar het Rijk / de Ecologische Autoriteit  
gestuurd. De natuurdoelanalyse bevat informatie over de staat van de natuur, in welke mate de natuurdoelen 
gehaald worden, of er knelpunten zijn en welke dat zijn. De natuurdoelanalyse is gemaakt op basis van 
bestaande informatie, bijvoorbeeld aan de hand van veldbezoeken, inventarisaties en getallen uit databanken. 
Naar verwachting brengt de Ecologische Autoriteit de adviezen over de NDA’s en het Friese Programma 
Landelijk Gebied (FPLG) volgend voorjaar uit. De natuurdoelanalyses, waaronder die van Schiermonnikoog, 
staan op de website van provincie Fryslân: Natuurdoelanalyses voor stikstofgevoelige Natura 2000-gebieden | 
Fryslan 
In het FPLG staat over de Waddeneilanden: ‘Op de Waddeneilanden staan de doelen minder onder druk, omdat 
daar de stikstofdepositie lager is. Lokaal kan nog wel sprake zijn van vermesting en verdroging in de duinen. 
Maar het beeld is dat daar met de juiste natuurherstelmaatregelen en intensiever beheer een beter perspectief 
is voor het behalen van de doelen dan voor de Natura 2000-gebieden op het vaste land.’ 
Zie ook agendapunt 11. 
 

  

https://www.fryslan.frl/natuurdoelanalyses-voor-stikstofgevoelige-natura-2000-gebieden#msdynttrid=fQeOsaT4aLSbx6r6z9pPrvIX4Lycqh2AVkntu7xjUNs
https://www.fryslan.frl/natuurdoelanalyses-voor-stikstofgevoelige-natura-2000-gebieden#msdynttrid=fQeOsaT4aLSbx6r6z9pPrvIX4Lycqh2AVkntu7xjUNs
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Beleidsprogramma nationale parken 2024-2030 
Uit de evaluatie van het vorige (nationale) beleidsprogramma  kwam naar voren dat alle betrokkenen behoefte 
hebben aan een vervolg, met meer duidelijkheid over de doelen en inrichting van het stelsel van nationale 
parken. Voor de zomervakantie is het nieuwe beleidsprogramma Nationale Parken 2024-2030 behandeld door 
de Tweede Kamer. Dit nieuwe beleidsprogramma geeft aan hoe parkorganisaties, provincies, Rijk en partners 
de komende jaren invulling willen geven aan de ontwikkeling van nationale parken tot ‘robuuste, kwalitatief 
hoogstaande natuur- en landschapsgebieden’. De minister stelt hiervoor in de periode 2024-2030 jaarlijks een 
bedrag van vijf miljoen euro beschikbaar; in totaal 35 miljoen euro. Naar verwachting wordt volgend jaar 
bekend welke bedragen aan de afzonderlijke parken worden toegekend en welke bedragen door de - partijen 
van de afzonderlijke - nationale parken bijgelegd zullen moeten worden, de zgn. cofinanciering. 
In het beleidsprogramma is het volgende streefbeeld opgenomen: 
‘1. De natuur-, landschaps- , erfgoed- en ruimtelijke kwaliteiten van ieder nationaal park versterken – elk park 
vanuit de eigen gebiedsidentiteit. 
2. Ieder nationaal park ontwikkelen naar robuustere natuur- en landschapsgebieden met stevige natuurkernen. 
3. De unieke natuurbeleving van elk nationaal park versterken, in balans met de draagkracht van de natuur. 
4. De samenleving steviger met de nationale parken verbinden. 
5. De herkenbaarheid en eenheid van de gezamenlijke nationale parken in Nederland vergroten.’ 
Idee is dat de nationale parken binnen vijf jaar aan een aantal basiseisen voldoen. De precieze wettelijke 
bepalingen hiervoor zullen nog door de minister voor Natuur en Stikstof worden vastgelegd in een 
zogenoemde beleidsregel. Naar verwachting voldoet Nationaal Park Schiermonnikoog al aan de basiseisen.  

 
Wetterskip Fryslân 

In het kader van de dijk- en duinversterking zijn samen met betrokkenen zogenoemde kansrijke alternatieven 
geschetst voor het versterken van de dijk en delen van de duinen: acht voor de dijk en drie voor de duinen. 
Hierbij wordt zowel gekeken naar ‘reguliere versterking’ als meer innovatieve veiligheidsconcepten waarbij het 
voor- en achterland worden ingezet om het hoge water te keren, het zogenoemde waterkerend landschap. Op 
de website Dijk- en duinversterking | Samen met Wetterskip (mett.nl) staat per alternatief wat er kan wijzigen 
aan de huidige dijk en duinen. De alternatieven worden de komende tijd verder uitgewerkt en beoordeeld op 
o.a. haalbaarheid, betaalbaarheid, duurzaamheid / toekomstbestendigheid en vergunbaarheid. Vervolgens 
wordt gekeken welk alternatief op welke locatie het meest passend is. Uiteindelijk wordt toegewerkt naar een 
zogenoemd voorkeursalternatief: de meest kansrijke en gewenste oplossing. Volgens plan gaat het werk in 
2027 en 2028 in uitvoering.  
In het kader van dit project wordt een zogenoemde MER-procedure (milieueffectrapportage) doorlopen om 
het milieu een volwaardige plaats in de besluitvorming te geven. Dan gaat het bijv. om de mogelijke effecten 
op de Natura 2000-gebieden Duinen Schiermonnikoog en Waddenzee. In dit verband heeft recent de zgn. 
Notitie Reikwijdte en Detailniveau ter inzage gelegen. De commissie MER adviseert dit najaar over deze notitie. 
 
Visie Fryslân Klimaatbestendig 2050+ / blauwe omgevingsvisie 
Op 18 juli 2023 heeft het algemeen bestuur van Wetterskip Fryslân ingestemd met deze zgn. blauwe 
omgevingsvisie. Hierin schetsen Wetterskip Fryslân en provincie Fryslân een toekomstvisie voor een 
klimaatbestendige inrichting van Fryslân. Bij de uitwerking van de visie wordt het water- en bodemsysteem als 
uitgangspunt genomen. Voor de Waddeneilanden geldt, naast verzilting, de beschikbaarheid van zoetwater als 
een belangrijke opgave. De visie wordt o.a. gebruikt voor de gebiedsgerichte aanpak in het kader van het Friese 
Programma Landelijk Gebied (FPLG).  

 
Werkgroep Beheer en Communicatie 

Toekomstige opzet publieksavonden Nationaal Park Schiermonnikoog 
De werkgroep van het nationaal park en de eilandvertegenwoordigers hebben eerdere publieksavonden 
geëvalueerd. Tot nu toe heeft de publieksavond vooral de functie om ideeën, voorstellen, meningen, etc. van 
eilanders mee te geven aan de eilandvertegenwoordigers voor de bijeenkomst van het overlegorgaan. Uit de 
evaluatie is het idee naar voren gekomen in de toekomst publieksavond en overlegorgaan los te koppelen door 
de inbreng van de eilanders in het overlegorgaan voortaan door de - organisaties van de – eilandvertegen-
woordigers te organiseren. De publieksavond wordt dan een bijeenkomst ‘van en voor de eilanders’. Eilanders 
die hun kennis en ervaring m.b.t. een bepaald thema (natuur, cultuur, geschiedenis, etc.) willen delen kunnen 
dit doen tijdens een publieksavond. Ook niet-eilanders kunnen als spreker optreden. Zo heeft Meindert 
Schroor op 19 april jl. in het dorpshuis een presentatie gegeven over het Waddengebied en stond de 
publieksavond van 1 juni jl. in het teken van thema’s uit het conceptambitieplan. 

 
  

https://samenmetwetterskip.mett.nl/schiermonnikoog/default.aspx
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3b. Mondelinge mededelingen 
 

4. Terugkoppeling uit bijeenkomsten / communicatie en samenwerking binnen het nationaal park 
 
4a. Terugkoppeling uit bewonersbijeenkomsten Natuurmonumenten 30 en 31 oktober jl. 
 
4b. Terugkoppeling uit gesprek eilandvertegenwoordigers – directeur Natuurmonumenten 2 november jl. 
 
4c. Terugkoppeling uit de publieksavond van het nationaal park op 9 november jl.  
 
4d. Terugkoppeling uit bijeenkomsten van de organisaties van de eilandvertegenwoordigers 

Ad 4d. Terugkoppeling uit bijeenkomsten van de organisaties van de eilandvertegenwoordigers (Boerenbelang, 
Schiermonnikoogs ondernemersverbond (SOV),  Natuur- en vogelwacht, gemeente / klankbordgroep 
gemeenteraad) 
De eilandvertegenwoordigers brengen hier onderwerpen in die aan de orde zijn geweest binnen hun 
organisaties, c.q. die zij geïnventariseerd hebben bij hun achterban. 

 
4e. Communicatie / informatiedeling en samenwerking binnen het nationaal park (t.k.n. bijlage 4 artikel 
dorpsbode Schiermonnikoog 14 oktober jl. en bijlage 5 artikel NRC 4 september jl.) 

Zoals ook bleek tijdens de bijeenkomst van het overlegorgaan op 15 juni jl. staat de werkwijze van 
Natuurmonumenten op het eiland ter discussie en is hierover commotie op het eiland. Dit was aanleiding voor 
bovengenoemde bijeenkomsten. Bijlagen 4 (artikel van twee bewoners in de dorpsbode) en 5 (artikel in NRC) 
geven een illustratie van de discussie, c.q. de commotie.  

 

5. Ambitieplan Nationaal Park Schiermonnikoog (bijlage 6 uitvraag aan partijen t.b.v. ambitieplan) 

De samenstelling van het ambitieplan heeft vertraging opgelopen omdat de voor dit proces aangetrokken 
schrijver is uitgevallen. Nu wordt afgekoerst op vaststelling door het overlegorgaan op 25 april 2024. Omdat 
het lastig bleek ‘ambities van het nationaal park’ te formuleren is de werkgroep van plan de komende weken 
specifieke teksten of samenvattingen daarvan uit (beleids)plannen van de afzonderlijke partijen in het 
nationaal park in het ambitieplan op te nemen, c.q. daarin te integreren met als doel het plan inhoudelijker en 
concreter te maken. Zie in dit verband bijlage 5, de uitvraag die is gedaan aan partijen t.b.v. ambitieplan. 
Hierdoor wordt het ambitieplan, in plaats vanuit een overkoepelende benadering, vanuit de samenstellende 
delen / partijen opgebouwd en worden raakvlakken tussen de plannen van de partijen meer zichtbaar wat 
onderlinge afstemming kan bevorderen. Bovendien ontstaat hierdoor een basis voor een langetermijnagenda 
voor werkgroep en overlegorgaan. Naast actualiteiten en ad hoc-onderwerpen die zich altijd zullen voordoen 
willen we in de toekomst meer richting geven aan de agendering van onderwerpen in het nationaal park.  
Daarnaast willen we in het vervolgtraject meer aandacht besteden aan de volgende punten: 
> de rol van het nationaal park in relatie tot de rollen en verantwoordelijkheden van de afzonderlijke partijen 
en in het verlengde hiervan; 
> communicatie / informatiedeling en samenwerking binnen het nationaal park. Zie ook hierboven bij 4e. 
 
Tijdens de samenstelling van het ambitieplan bleek dat er vragen zijn over de rol van het nationaal park in 
relatie tot de rollen en verantwoordelijkheden van de afzonderlijke partijen. Regelmatig kwam de vraag aan de 
orde wat voor ‘organisatie’ het nationaal park is, of zou moeten zijn: netwerkorganisatie vs. 
samenwerkingsorganisatie, etc. Deze vraag, c.q. het antwoord daarop raakt het thema ‘communicatie / 
informatiedeling en samenwerking binnen het nationaal park’ (agendapunt 4e). Aan het overlegorgaan wordt 
ter overweging meegegeven begin volgend jaar een afzonderlijke bijeenkomst aan dit thema te wijden. De 
uitkomsten hiervan kunnen dan betrokken worden bij de samenstelling van het ambitieplan. 

 

6. Rondje partijen: beleid en plannen voor Schiermonnikoog  

Betreft uitwisseling van informatie over beleid, plannen, voornemens van de afzonderlijke partijen in het 
nationaal park relevant voor Schiermonnikoog. Deze uitwisseling van informatie is input voor het ambitieplan 
en daarmee voor de beoogde langetermijnagenda van werkgroep en overlegorgaan. Zie hierboven bij 
agendapunt 5 en bijlage 6 uitvraag aan partijen t.b.v. ambitieplan. 
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7. Bestuur beheerstichting Nationaal Park Schiermonnikoog) 
a. Financiën (t.k.n.) 

> Gedeputeerde Staten van provincie Fryslân hebben de (boekjaar)subsidie 2022 (definitief) vastgesteld op 
€ 111.494,-. 
> subsidie van ministerie van LNV voor project Nationaal Park Nieuwe Stijl, de zgn. subsidie tijdelijke 
ondersteuning nationale parken: deze subsidie die eind 2020 is toegekend en de zgn. cofinanciering door 
partijen (grotendeels ureninzet) wordt o.a. aangewend voor de samenstelling van het ambitieplan. In 
verband met de vertraging bij de samenstelling van het ambitieplan heeft LNV / RVO uitstel verleend tot 1 
juli 2024. Nog niet alle middelen zijn benut. De werkgroep en het bestuur van de beheerstichting zullen 
zich nog buigen over het restant van de middelen en de eventuele aanwending daarvan voor project 
Nationaal Park Nieuwe Stijl / het ambitieplan. Mogelijk wordt hierover nog via schriftelijke ronde een 
voorstel aan het overlegorgaan voorgelegd. Na 1 juli 2024 moet verantwoording worden afgelegd aan RVO 
/ LNV (incl. accountantsverklaring) en moet een verzoek worden ingediend tot (definitieve) vaststelling van 
de subsidie.  
> omdat de schrijver van het ambitieplan is uitgevallen moet in overleg met de werkgroep en het bestuur 
van de beheerstichting nog worden nagegaan of, en zo ja welke middelen teruggevorderd kunnen worden 
van Natuurmonumenten.  

 
b.     Begroting 2023 Nationaal Park Schiermonnikoog (bijlage 7, begroting 2023 na wijziging, ter vaststelling) 

> Gedeputeerde Staten van provincie Fryslân hebben, in verband met de algehele prijsstijging, middels 
brief d.d. 6 juli 2023 besloten de boekjaarsubsidie 2023 te verhogen van € 115.200,- naar € 117.300,-: aan 
de opbrengstenkant van de begroting een voordelig verschil van € 2.100,-.  
Voorgesteld wordt aan de uitgavenkant van de begroting 2023 de post onvoorzien te verhogen met dit 
bedrag opdat er weer sprake is van een sluitende begroting.  

 
c.      Begroting 2024 Nationaal Park Schiermonnikoog (bijlage 7 begroting 2024, ter vaststelling) 

De opzet van de begroting is conform de begroting 2023. De post onvoorzien is opgenomen in verband 
met de extra accountantskosten voor de accountantsverklaring bij de verantwoording van de aanwending 
van de subsidie voor project Nationaal Park Nieuwe Stijl (ambitieplan) en in verband met eventuele extra 
uitgaven in verband met dit project. 
Voorgesteld wordt de begroting 2024 Nationaal Park Schiermonnikoog vast te stellen.  
Na vaststelling van de begroting wordt Gedeputeerde Staten middels brief gevraagd de boekjaarsubsidie 
ad € 122.200,- toe te kennen. 

 
d.     Overzicht ingekomen en uitgaande stukken (t.k.n. bijlage 8) 

 

8. Jaarplan 2024 Communicatie en Educatie Nationaal Park Schiermonnikoog (bijlage 9 ter 
vaststelling, wordt nagezonden)  

Het Jaarplan Communicatie en Educatie 2024 zoals samengesteld door IVN bevat de onderbouwing van de 
bijdragen in de begroting 2024 van het nationaal park aan IVN voor haar inzet voor het nationaal park.  
Voorgesteld wordt het Jaarplan 2024 Communicatie en Educatie Nationaal Park Schiermonnikoog vast te 
stellen. 
Na vaststelling van het jaarplan 2024 worden begin volgend jaar de betreffende bedragen beschikbaar gesteld 
aan IVN. 

 

9. Vergaderingen Overlegorgaan 2024 

Voorstel:  
Voorjaarsvergadering: 25 april 2024 
Najaarsvergadering    : 21 november 2024 

 

10. Rondvraag 
 

11. Vragen uit het publiek (bijlage 10 artikel Nature Today d.d. 5-10-2023 - opgestuurd door R.E. 
Boelen - n.a.v. onderzoek van de Universiteit van Amsterdam naar depositie van stikstof rond 
melkveebedrijven: Het merendeel van de stikstof uit boerderijen gaat in de 'stikstofdeken'; wat er 
neerslaat is heel lokaal - Universiteit van Amsterdam (uva.nl)  
 

12. Sluiting 

https://www.uva.nl/shared-content/faculteiten/nl/faculteit-der-natuurwetenschappen-wiskunde-en-informatica/nieuws/2023/09/het-merendeel-van-de-stikstof-uit-boerderijen-verdwijnt-in-de-stikstofdeken.html?cb&cb
https://www.uva.nl/shared-content/faculteiten/nl/faculteit-der-natuurwetenschappen-wiskunde-en-informatica/nieuws/2023/09/het-merendeel-van-de-stikstof-uit-boerderijen-verdwijnt-in-de-stikstofdeken.html?cb&cb
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- CONCEPT - 
 
Verslag van de bijeenkomst van het overlegorgaan van Nationaal Park 
Schiermonnikoog op 15 juni 2023 
 
Aanwezig: Mevrouw L. Jacobi (voorzitter), de heer J. de Vries (secretaris), de heer D. 
Hoogland (provincie Fryslân), mevrouw I. Zonneveld (wethouder gemeente 
Schiermonnikoog), mevrouw J. Bakker (Natuurmonumenten), de heer M. Hagen 
(Vereniging Boerenbelang), de heer A. Duiven (Natuur- en Vogelwacht), mevrouw N. 
Broekstra (SOV), de heer J. Jepma (Noordtij), de heer N. Brinkman (verslag) 
 
Afwezig met kennisgeving: de heer G. Coenraads (Rijkswaterstaat), de heer G. 
Korten (Vitens), de heer B. de Winter (Wetterskip Fryslân), Francine Venselaar (co-
secretaris) 
 
Plaats: dorpshuis Schiermonnikoog  
 
 
1./2. Opening, vaststellen agenda, mededelingen  
 
De voorzitter opent de vergadering en heet iedereen welkom op deze openbare 
vergadering van het overlegorgaan. Het publiek krijgt aan het slot van de vergadering 
gelegenheid om vragen te stellen en/of opmerkingen te maken.  
 
Mevrouw Jacobi vindt het teleurstellend dat Rijkswaterstaat, Vitens en Wetterskip 
Fryslân alle drie afwezig zijn. Aanwezigheid van alle betrokken partijen bij deze 
vergadering is zeer gewenst.  
 
Burgemeester Van Gent is verhinderd en wordt vervangen door mevrouw Zonneveld. 
Mevrouw Bakker vervangt mevrouw Scholten namens Natuurmonumenten.  
 
Tot slot vermeldt de voorzitter dat de heer Hoogland voor het laatst bij deze 
vergadering aanwezig is als gedeputeerde. 
 
Ambitieplan Nationaal Park Schiermonnikoog  
 
Toelichting door de heer Jepma 
De heer Jepma, die samen met de heer Braat het ambitieplan opstelt, geeft een 
toelichting. De heren willen graag horen van het overlegorgaan of de richting waarin 
zij momenteel werken de juiste is. Bij wat voor ambitieplan is het Nationaal Park het 
meest gebaat: een stuk op hoofdlijnen of een gedetailleerd overzicht? 
 
De heer Jepma benadrukt dat het overlegorgaan een waardevol 
samenwerkingsplatform is. Weliswaar hebben alle partijen hun eigen taken en 
verantwoordelijkheden, maar besluiten kunnen hier wel in samenhang worden 
genomen. Duidelijke kaders voor het ambitieplan: 
- de begrenzing van het Nationaal Park blijft hetzelfde 
- het plan heeft weliswaar geen juridische status, maar is niet vrijblijvend 
- de Natura2000-doelen ‘moet je gewoon halen’; denk aan doelen m.b.t. bijvoorbeeld 
soortenrijkdom en successiestadia. 
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Sinds januari zijn de heren Braat en Jepma in gesprek geweest met alle betrokken 
partijen en met de eilander bevolking. Daarbij kwamen de nodige visieverschillen 
naar boven. Deze hangen o.m. samen met de verschillende natuurbeelden die men 
hanteert. 
 
Tijdens de publieksavond (1 juni) zijn al de nodige reacties opgehaald en vanavond 
wordt de fase Ophalen van informatie afgesloten. Vanuit de eilanders was er een 
duidelijke boodschap: goede communicatie is van groot belang. 
 
Reacties per thema 
 
Natuurbeheer 
Er is een voorkeur voor dynamische processen. 
Vragen die leven: 
- wat zijn de effecten van het huidige beheer? 
- wordt dat geëvalueerd? 
- wat zijn de resultaten van monitoring door Natuurmonumenten? 
- wat zijn precies de bevoegdheden en verantwoordelijkheden van de diverse 
organisaties? 
 
Cultuurhistorie 
Meer aandacht hiervoor is wenselijk. Deze opvatting leeft breed. 
 
Natuurlijke hulpbronnen 
Andere partijen gaan hierover (gemeente, provincie), maar de omgang hiermee heeft 
wel invloed op de beleving van het NP. 
Het is van belang dat we ook hierover het gesprek blijven voeren. 
 
Kust- en dijkbeheer 
Over het aanbrengen van een kerf in stuifdijk wordt gezegd: ga dat nou eindelijk 
eens doen. 
Hetzelfde geldt voor de aanleg van een of meer eilandjes tussen de jachthaven en 
de nieuwe steiger. 
 
Recreatie en toerisme 
Regelmatig worden nieuwe vervoermiddelen geïntroduceerd (denk aan fatbikes), 
soms met andere snelheden. Is zonering nodig? Goede afspraken zijn belangrijk. 
Een andere ontwikkeling is de opkomst van geocaching. 
 
Samenwerking en communicatie 
Dit is misschien wel het belangrijkste thema. We moeten in gesprek blijven met 
elkaar! 
 
Vervolg na vanavond 
Het doel van vanavond is om keuzes te maken op hoofdlijnen en de reikwijdte van 
het plan vast te leggen. 
Vervolgens zal het plan worden aangevuld met de Natura2000-doelen en met een 
nadere inhoudelijke invulling. Een uitvoeringskalender en een bijlage met daarin de 
taken, rollen en bevoegdheden van de betrokken partijen zullen worden toegevoegd.  
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Daarna is er, na de zomer, opnieuw gelegenheid voor reflectie door zowel bewoners 
en belangstellenden als de gemeenteraad. 
Doel is om het verhaal in het najaar gereed te hebben voor een laatste check. 
Besluitvorming kan dan plaatsvinden tijdens de overlegorgaanvergadering in 
november. 
 
Reflectie door de partners 
Mevrouw Jacobi dankt de heer Jepma voor zijn toelichting. Nu wil ze graag van de 
partners weten hoe zij aankijken tegen deze eerste conceptversie en of ze 
aanvullingen en suggesties hebben. 
 
Natuurmonumenten 
Mevrouw Bakker vindt dat het plan wel wat steviger en ambitieuzer mag. Het heet 
niet voor niets een ambitieplan. Leg daarbij de nadruk op de toekomst. 
Ze mist sommige onderwerpen:  
- de ontwikkeling van de bezoekersaantallen en de link met de komst van het 
Werelderfgoedcentrum in Lauwersoog, een analyse van recreatietrends 
- beleid op soorten, en met name de (invasieve) exoten 
 
Provincie 
De heer Hoogland signaleert dat bij de provincie momenteel hard wordt gewerkt aan 
het FPLG: het Fries Programma Landelijk Gebied. Daarvoor is ook inbreng vanaf het 
eiland nodig (natuurdoelen). 
Hij is blij dat op het eiland integraal wordt gewerkt, in samenwerking met alle 
betrokken partijen. Het eiland schrijft zijn eigen toekomst.  
Wat betreft het ambitieplan is de vraag: wat willen we met elkaar? Een doorkijkje 
naar 2050 zou goed zijn, met aandacht voor klimaatbestendigheid. 
Verder is een analyse gewenst van het thema water: water vasthouden, verzilting en 
de beschikbaarheid van zoetwater. 
 
Boerenbelang 
De heer Hagen vindt het positief dat het eiland de kans heeft gehad om gehoord te 
worden. Momenteel spelen veel trajecten op het eiland die de komende jaren 
uitgewerkt gaan worden. Graag wat meer concreetheid: wat gaan we over twee, drie 
jaar op de agenda hebben? 
M.b.t. de landbouw vindt de heer Hagen het plan prima verwoord. 
 
De heer Jepma reageert dat het de bedoeling is om een kalender voor de komende 
vijf jaar op te stellen, gezien alles wat er op het eiland afkomt. 
 
Gemeente 
Mevrouw Zonneveld merkt op dat het op veel plekken gaat over water. Het zou goed 
zijn om dit integraal op te pakken – dus niet alleen elkaar op de hoogte te houden. 
Het thema water zou een duidelijke plek moeten krijgen in het ambitieplan. 
Verder zou de gemeente graag zien dat het beheer voor de komende tien jaar wordt 
beschreven; hier is een concretiseringsslag wenselijk.  
 
Ondernemers 
Mevrouw Broekstra meldt dat de eilander ondernemers zich prima in het plan kunnen 
vinden. Ze zou graag zien dat er ook een populaire, wat vlotter leesbare versie komt. 
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Mevrouw Broekstra benadrukt het belang van transparantie en goed communiceren 
(onder andere via De Dorpsbode): wat gaat er gebeuren en waarom?  
 
De heer Jepma reageert dat de heer Braat en hij hun best doen om er een leesbaar 
stuk van te maken, dat niet alleen op beleidsmakers is gericht. 
Mevrouw Zonneveld zou het goed vinden als voor de communicatie ook andere 
middelen worden ingezet, met name met het oog op jongeren. 
 
NVWS 
De heer Duiven zou graag concretere doelstellingen zien.  
Ook vindt hij de presentatie heel antropocentrisch; de intrinsieke waarde van de 
natuur verdient ook aandacht. Als soorten zijn verdwenen, vraagt dat om 
maatregelen waarmee voorwaarden worden geschapen waarin ze kunnen 
terugkeren (biotoopherstel). Denk aan de blauwe kiekendief en de tapuit. 
De NVWS verwacht een gedetailleerder plan, maar we zijn op de goede weg. 
 
De voorzitter constateert dat we op dit moment de bespreking van het ambitieplan als 
work in progress kunnen afsluiten. 
 
Regulier deel van de vergadering  
 
3. Verslag van de bijeenkomst van 17 november 2022 
 
Het verslag wordt zonder verder commentaar vastgesteld. 
 
4. informatie-uitwisseling / (schriftelijke) mededelingen / t.k.n.  
 
Opstelling Natuurmonumenten 
Mevrouw Jacobi stelt vast dat uit de binnengekomen stukken grote onvrede blijkt 
vanuit de eilandervertegenwoordiging en vanuit de gemeente over maatregelen door 
Natuurmonumenten waarover geen uitwisseling is geweest, zoals het zeer recent 
plaatsen van nieuwe borden. 
Breed gedeeld is de opvatting dat we zo niet met elkaar moeten omgaan. Dit betreft 
ook de gang van zaken m.b.t. het bestek en eerdere beheermaatregelen. 
 
Het voorstel vanuit de eilandvertegenwoordiging is om in overleg te gaan met de top 
van Natuurmonumenten. Natuurmonumenten werkt hier midden in de samenleving. 
Om meer boze mensen en nog meer frustratie te voorkomen, is het heel belangrijk 
om in gesprek te gaan.  
 
De heer Hagen stelt voor om de Natuurmonumententop hiernaartoe te halen.  
Mevrouw Bakker vindt dit een prima idee. 
 
De heer Hagen en de heer Duiven constateren dat de regel dat je voor activiteiten 
met meer dan twintig personen schriftelijke toestemming moet hebben van de 
beheerder tot veel verwarring leidt, bijvoorbeeld onder leerkrachten die met hun klas 
op schoolkamp naar het eiland komen. 
Mevrouw Bakker is het ermee eens dat dit van tevoren had moeten worden overlegd. 
Weliswaar betreft het regels die al golden, maar Natuurmonumenten begrijpt dat dit 
soort groepen voor het eiland belangrijk zijn. 
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Mevrouw Jacobi stelt vast dat de mensen van het eiland bereid zijn om samen te 
werken. Het is belangrijk dat de houding van de beheerder niet is: wij zijn de 
beheerder en daarom doen we het zo. 
Dat geldt ook voor het ambitieplan. We moeten het samen doen, anders heeft dit 
negatieve gevolgen voor het functioneren van het Nationaal Park. 
De voorzitter streeft naar een overleg met Natuurmonumenten op zo kort mogelijke 
termijn en spreekt de hoop uit dat we hier in november anders zitten. 
 
Verwilderde katten 
De heer Duiven deelt mee dat inmiddels ongeveer vijftig verwilderde katten zijn 
weggevangen. Hij benadrukt dat we wat betreft de NVWS eind dit jaar zeker nog niet 
klaar zijn. Het is van belang om financiering voor een vervolg te organiseren. 
Mevrouw Broekstra herinnert zich dat Jan-Berend Bazuin in het verleden elk jaar zo’n 
veertig tot vijftig katten afschoot. 
 
Fries Programma Landelijk Gebied (FPLG)  
Vanaf 1 juli beoordeelt het Rijk het ontwerpgebiedsprogramma. De opmerkingen, 
suggesties en toevoegingen van het Rijk worden na de zomer verwerkt in het 
gebiedsprogramma. Het aangepaste ontwerp wordt in het najaar formeel ter inzage 
gelegd. Vaststelling door Provinciale Staten is gepland in het voorjaar van 2024. Zie 
https://www.fryslan.frl/frysk-programma-landelijk-gebied. Het Nationaal Park hecht 
aan tijdige informatiedeling ten aanzien van de uitwerking van het FPLG.  
 
De heer Hagen vraagt of er al iets te zeggen valt over de gevolgen van het FPLG 
voor het eiland. 
De heer Hoogland antwoordt dat ook op het eiland een GGA (gebiedsgerichte 
aanpak) plaatsvindt. Daarin worden natuurdoelanalyses (NDA’s) meegenomen. Voor 
de uitvoering van het programma (vanaf 2024) is een fors bedrag vrijgemaakt. 
 
Visie Fryslân Klimaatbestendig 2050+  
Zie https://www.fryslan.frl/fryslan-klimaatbestendig  
 
Geen opmerkingen of vragen. 
 
Gebiedsgerichte aanpak Schiermonnikoog in het kader van de dijk- en 
duinversterking  
De stuurgroep is op 1 juni bijeengekomen; op woensdagavond 7 juni was er een 
informatiebijeenkomst. Iedere eerste dinsdag van de maand is er een 
inloopspreekuur op het eiland.  
Zie https://www.wetterskipfryslan.nl/projecten/schiermonnikoog  
 
Geen opmerkingen of vragen. 
 
Watersysteemanalyse Schiermonnikoog  
In 2022 hebben de provincie Fryslân, het Wetterskip Fryslân en Vitens een eerste 
voorzet gedaan voor een watersysteemanalyse voor Schiermonnikoog. Het plan is 
om deze verder uit te werken in een watersysteemanalyse. Dit voornemen is op 1 
juni a.s. besproken in de stuurgroep gebiedsgerichte aanpak Schiermonnikoog.  
 

https://www.fryslan.frl/frysk-programma-landelijk-gebied
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Geen opmerkingen of vragen. 
 
Natuurmonumenten (overige punten) 
Ter aanvulling op de in de agenda vermelde actualiteiten merkt mevrouw Bakker op 
dat ten aanzien van de begrazingsplannen een informatiebijeenkomst en 
veldbezoeken gepland gaan worden. 
Verder zijn op de Oosterkwelder twee broedparen van de velduil aangetroffen en is 
er bij de Westerplas een broedpaar kleine zilverreigers. Helaas lijken er geen 
strandbroeders meer te zijn op de Balg. 
 
Mevrouw Zonneveld vraagt of het klopt dat er met betrekking tot het bestek sprake is 
van een proefjaar voor de aannemer. 
Mevrouw Bakker antwoordt dat de aanbesteding in eerste instantie geldt voor een 
jaar en daarna kan worden verlengd met maximaal twee keer drie jaar. 
Mevrouw Zonneveld had eerder begrepen dat dit langer zou zijn. 
Afgesproken wordt dat de gemeente en Natuurmonumenten hierover nader contact 
zullen hebben. 
 
Mevrouw Zonneveld vraagt zich verder af of en wanneer het project Wij&Wadvogels: 
wordt geëvalueerd? En staat er ook een excursie op het programma om de 
resultaten te kunnen beoordelen?  
Mevrouw Bakker antwoordt dat er een evaluatie komt, maar dat nog niet duidelijk is 
wanneer die zal plaatsvinden. Een excursie gaat zeker georganiseerd worden! 
 
Natuur- en Vogelwacht  
André Duiven is de opvolger van Marcel Fennis. 
 
Biodiverse landbouw  
Aequator monitort de gemaakte afspraken van 28 juni 2021 tussen boeren, LNV en 
de provincie Fryslân. 
 
Europarc-conferentie 3 t/m 6 oktober Leeuwarden  
Op 5 oktober is er een fieldtrip / excursie naar het eiland. Deze wordt georganiseerd 
door Natuurmonumenten in samenwerking met het organiserende bureau voor de 
conferentie. 
 
Terugkoppeling bijeenkomsten bestuur beheerstichting 
De aanvraag tot definitieve vaststelling van de subsidie 2022 heeft nog niet geleid tot 
een besluit van Gedeputeerde Staten van de provincie. 
 
De heer Duiven vraagt zich af of dit reden is tot zorg. 
De heer De Vries antwoordt dat het alleen wat langer duurt dan gewenst, maar dat 
dit verder geen consequenties heeft. 
 
Publieksavond en OO-vergadering 
Mevrouw Jacobi wijst nog op het voornemen om de publieksavonden in de toekomst 
interessanter te maken. De agenda voor de OO-vergadering zal niet meer het 
hoofdonderwerp van de avond zijn. 
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De OO-vergadering zal voortaan intern zijn, met aan het slot gelegenheid voor het 
publiek om vragen te stellen en opmerkingen te maken. 
 
Ze wijst er nog op dat het belangrijk is dat de eilandvertegenwoordigers actief 
reacties ophalen bij de eilanders. Dat geldt ook voor de gemeente. 
 
Mevrouw Zonneveld reageert dat de gemeente hiermee bezig is. 
 
5. Schorsing en benoeming penningmeester bestuur beheerstichting 
De heer Koos Siebes wordt geschorst als penningmeester van het bestuur van 
beheerstichting Nationaal Park Schiermonnikoog: tot zijn opvolger wordt benoemd de 
heer Erik Gerbrands. 
 
De heer Siebes spreekt zijn hartelijke dank uit voor de vriendelijke woorden en de al 
ontvangen bloemen. 
Mevrouw Jacobi bedankt hem voor zijn zorgvuldig financieel beheer en het weer op 
weg helpen van de heer Gerbrands. 
 
6. Rondvraag  
 
Leden overlegorgaan 
De heer Hagen vindt het heel jammer dat niet alle partijen aanwezig zijn. Dat geldt 
met name voor het Wetterskip. Er is al maanden geen vertegenwoordiger van het 
Wetterskip op het eiland en het zou goed zijn om zo snel mogelijk iemand aan te 
stellen. Vanuit Boerenbelang zijn hiervoor reeds suggesties gedaan. 
Mevrouw Jacobi zal dit onder de aandacht brengen bij het Wetterskip. 
 
Verder memoreert de heer Hagen dat de heer Fennis in de vorige OO-vergadering 
heeft gevraagd of er een instemmingsrecht kan komen ten aanzien van het beleid 
van Natuurmonumenten. 
Mevrouw Jacobi antwoordt dat het overlegorgaan alleen een platform is, maar dat ze 
de reikwijdte hiervan wel graag zo ver mogelijk wil oprekken en erop rekent dat ook 
Natuurmonumenten zich hierin kan vinden. 
De aard van de inspraak wil ze graag met Natuurmonumenten bespreken tijdens het 
gesprek met de Natuurmonumententop. 
 
De heer Duiven maakt gewag van een gebroken klomp. In de krant las hij ‘Wetterskip 
ziet voorlopig af van maaien wegens heersende droogte.’ En nu is er toch gemaaid! 
De dijk was een prachtige bloemrijke weide. Ook de gemeente zou wat 
terughoudender mogen zijn met maaien in deze droge periode. 
 
Mevrouw Zonneveld meldt dat de gemeente net een zogeheten BIJENPACT heeft 
gesloten en dat dit punt daar mooi bij aansluit. De gemeente zal dit ook opnemen 
met het Wetterskip. 
 
Van de publieke tribune 
De heer Smaling zou het goed vinden als het bijenstation (Station voor Carnicateelt) 
vertegenwoordigd zou zijn in het overlegorgaan, mede omdat het steeds slechter 
gaat met de insecten. 



 

8 
 

Verder bepleit de heer Smaling het in de winter creëren van een waterbuffer door 
verhoging van het waterpeil in de Westerplas. Nu wordt zoetwater afgevoerd naar het 
wad. Het zou de waterkwaliteit in de Westerplas ten goede komen en in de zomer als 
watervoorraad voor de boeren kunnen fungeren. En zo blijft de zoetwaterbel onder 
het eiland groter. 
 
Mevrouw Jacobi dankt de heer Smaling voor zijn inbreng. Water is een heel actueel 
onderwerp dat veel aandacht vergt. 
 
De heer Siebes bepleit een correcte spelling van de achternaam van Jan Fischer in 
het BAP. 
Verder las hij dat de werkzaamheden aan de broedeilandjes tussen jachthaven en 
nieuwe steiger niet meer synchroon gaan met het project Wij&Wadvogels. Betekent 
dit dat het helemaal niet meer doorgaat? 
Mevrouw Zonneveld antwoordt dat dit niet het geval is: het is nog steeds de 
bedoeling om de eilandjes aan te leggen. 
De heer Siebes vraagt zich af dit dan nog wel kan worden gefinancierd vanuit het 
project. 
Mevrouw Zonneveld denkt niet dat dit problemen gaat opleveren. 
Dit punt komt terug. 
 
De heer Fennis heeft vier punten: 
- een halfjaar geleden meldde het Wetterskip tijdens een dag in de Stag dat de dijk is 
afgekeurd op begroeiing. Onderzoek van de WUR in opdracht van het Wetterskip 
heeft aangetoond dat een bloem- en kruidenrijke grasmat beter bestand is tegen het 
water. Toch is er nu weer gemaaid. Triest. 
- het verheugt hem dat de eilander vertegenwoordiging meer van zich laat spreken. 
Suggestie: voer het eilander vooroverleg weer in (na de publieksavond en voor de 
OO-vergadering).  
 
De heer Hagen meldt dat dit inderdaad het plan is. 
 
- het zou een mooi gebaar zijn van Natuurmonumenten als het dit orgaan op 
bepaalde vlakken inspraakrecht/instemmingsrecht zou geven. 
- mogelijk is de carnicabij een bedreiging voor inheemse bijensoorten. Voor de 
NVWS was dit kort geleden aanleiding om het bijenstation niet als aparte 
vertegenwoordiger voor te stellen. 
 
De heer Smaling vraagt zich af hoe zit het met de herintroductie van konijnen? 
Mevrouw Bakker antwoordt dat Natuurmonumenten hiermee bezig is. 
Dit onderwerp komt terug in de volgende vergadering. 
 
De heer Boelen vraagt zich af waar de evaluatie van het Beheer- en Inrichtingsplan 
(BIP) te vinden is. 
De heer Jepma antwoordt dat deze in tabelvorm heeft plaatsgevonden. 
 
Afscheid gedeputeerde Hoogland 
Mevrouw Jacobi bedankt de heer Hoogland voor zijn inzet en betrokkenheid als 
gedeputeerde. Ze stelt vast dat het niet eenvoudig is om gedeputeerde te zijn voor 
zowel landbouw als natuur, met alle tegenstrijdige belangen die daarbij horen. Ze 
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spreekt de hoop uit dat de heer Hoogland ook in de toekomst nog eens de tijd vindt 
om naar Schiermonnikoog te gaan. 
 
7. Sluiting 
 
De voorzitter sluit de vergadering. 
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Actie- en aandachtspunten n.a.v. bijeenkomst overlegorgaan NP Schiermonnikoog 15 

juni 2023 

Verslag 
overlegorgaan  

15 juni 2023 

Onderwerp Wie 

Actiepunten 

p. 4,5 Rol Natuurmonumenten 
Beleggen van overleg met de directie van 
Natuurmonumenten 

Voorzitter, 
secretaris 

p. 7 Vertegenwoordiging Wetterskip Fryslân op het 
eiland  
‘Mevrouw Jacobi zal dit onder de aandacht 
brengen bij Wetterskip Fryslân.’ 

Voorzitter  

   

Aandachtspunten n.a.v. tijdens de vergadering gestelde vragen 

p.5 Kattenvangproject 
Financiering vervolg kattenvangproject 

Provincie 

p. 5 Fries Programma Landelijk Gebied FPLG 
informatievoorziening aan NP 

Provincie 

p. 5 Watersysteemanalyse 
Stand van zaken watersysteemanalyse 

Provincie / 
Wetterskip Fryslân 

p. 6 
 
 
 
p. 8 

Begrazingsplannen 
Stand van zaken informatiebijeenkomst en 
veldbezoeken m.b.t. begrazingsplannen 
 
Stand van zaken herintroductie konijnen 

Natuurmonumenten 

p. 6 Aanbesteding beheer 
N.a.v. vragen van de gemeenten overleg 
gemeente en Natuurmonumenten over 
voorwaarden aanbesteding bestek: proefjaar voor 
aannemer, verlenging met maximaal twee keer 
drie jaar? 

Gemeente / 
Natuurmonumenten 

p. 6 
 
 
 
 
p. 8 

Project Wij&Wadvogels 
N.a.v. vragen van de gemeente: stand van zaken  
evaluatie project Wij&Wadvogels en excursie: 
wordt geëvalueerd?  
 
Financiering broedeilandjes tussen jachthaven en 
nieuwe steiger. 

Natuurmonumenten 
 
 
 
 
Provincie 

p. 6 Biodiverse landbouw 
Monitoring door Aequator van de op 28 juni 2021 
gemaakte afspraken tussen boeren, LNV en de 
provincie Fryslân. 

Boerenbelang 

p. 6 Financiën 
Vaststelling (boekjaar)subsidie 2022 van provincie 
Fryslân 

Secretaris 

p. 6, 7 Evaluatie / opzet  publieksavond 
Andere opzet publieksavond n.a.v. evaluatie en 
gesprekken in werkgroep en met 
eilandvertegenwoordigers 

Eilandvertegen-
woordigers 

 

 



                                               

 

Huiszwaluwtillen in Nederland 2021-2022 
 

Hans Willemsen, Will van Berkel & Gert Ottens 
 

 

Huiszwaluwtil bij biologisch onderzoeksstation 'De Herdershut' van de Rijksuniversiteit Groningen op Schiermonnikoog. 

Mooi om te zien dat de bouw c.q. vormgeving van deze huiszwaluwtil is aangepast aan de landschappelijke omgeving.  

 

Al eeuwen lang leven huiszwaluwen samen met mensen. De terugkeer van zwaluwen is elk jaar de 

boodschap van de nieuwe lente. De meeste Nederlanders hebben daarom een positieve houding 

jegens zwaluwen. Hoewel op kleine schaal ook verstoring plaats vindt, trekken veel mensen zich 

het lot van zwaluwen aan en bieden nestplaatsen aan, zoals kunstnesten of huiszwaluwtillen. In 

Nederland staan momenteel 282 huiszwaluwtillen, hiervan zijn 66 (23,4%) bewoond door 

huiszwaluwen (januari 2023). 



1. Wat is een huiszwaluwtil? 

Een huiszwaluwtil is simpel gezegd een dak op een paal om nestgelegenheid te bieden aan 

huiszwaluwen. Net zoals er in ons land nestpalen bestaan voor ooievaars, nestvlotjes voor sterns, 

broedwanden voor ijsvogels en nestkasten voor mezen, uilen en nog veel meer vogelsoorten. Een 

huiszwaluwtil is dus een soort nestkast voor huiszwaluwen. Het idee is ooit geïmporteerd uit 

Duitsland. O.a. ook in Zwitserland, Luxemburg en het Verenigd Koninkrijk staan huiszwaluwtillen. 

 

 

Deze til op Landgoed Herickhave (nabij Fleringen in Overijssel) was in de trektijd al meteen in trek bij huiszwaluwen. 

 

2. Snelle groei, langzaam succes 

 
De eerste huiszwaluwtil in Nederland werd geplaatst in 2008 in Biddinghuizen (gemeente Dronten, 

Flevoland) en werd direct in het eerste voorjaar in gebruik genomen door huiszwaluwen. Het succes 

genereerde een explosieve groei van het aantal huiszwaluwtillen in ons land. Precies 10 jaar later, 

werd in ons land de 200e huiszwaluwtil geplaatst. Inmiddels staat de teller op 282. Ook de inzet, het 

enthousiasme en doorzettingsvermogen van de gepassioneerde vrijwilligers voor de huiszwaluw, is 

het succes van het groeiend aantal huiszwaluwtillen.  

 

 



Lang niet alle huiszwaluwtillen zijn echter daadwerkelijk door huiszwaluwen in gebruik genomen.  

Aanvankelijk was de bezetting ook laag, maar het groeit elk jaar met een aantal procent. Inmiddels 

zijn 66 van de 282 huiszwaluwtillen bewoond door huiszwaluwen. Het bezettingspercentage van de 

Nederlandse huiszwaluwtillen groeide van 2,8% in 2010 naar 23,4% in 2022. Dit fenomeen van 

langzame groei is ook bekend uit het buitenland.  

 

3. Meten is weten 

 
Na het succes van de eerste huiszwaluwtil in Biddinghuizen ontstond er enige scepsis over het nut 

ervan, van wege het aanvankelijk relatief geringe succes van alle nieuwe (dure) tillen. Van alle 

huiszwaluwtillen proberen gedreven vrijwilligers bij te houden of deze daadwerkelijk door 

huiszwaluwen worden bewoond. Bij huiszwaluwtillen die in gebruik zijn genomen door huiszwaluwen, 

is dat doorgaans geen probleem, want dat is leuk om te doen. Bij de tillen die niet in gebruik zijn, blijken 

mensen duidelijk minder betrokken. Begin 2023 waren van 30 tillen (10,6%) helaas geen gegevens over 

het gebruik bekend. In de berekening van het bezettingspercentage zijn deze desalniettemin 

meegenomen als 0. Dat is eigenlijk jammer want een zo geheten ‘harde nul’ is statistisch natuurlijk 

betrouwbaarder dan ‘geen gegevens’. Van één van de tillen in Dronten waren de eerste drie jaar sinds 

de plaatsing in 2017 geen gegevens bekend, toch bleek in 2020 dat de til bewoond is door 

huiszwaluwen. Mogelijk is het Nederlandse bezettingspercentage van huiszwaluwtillen dus iets hoger 

dan de eerder genoemde 23,4%. Overigens zijn niet alle bewoonde tillen onafgebroken in gebruik. Het 

is bekend dat de aantallen van de huiszwaluw lokaal sterk variëren en zo doende kan het aantal 

huiszwaluwkolonies sterk schommelen. Bij de berekening van het bezettingspercentage wordt elk jaar 

alleen het aantal huiszwaluwtillen meegenomen dat in het desbetreffende jaar daadwerkelijk 

bewoond wordt. De monitoringsinspanning leverde inmiddels een mooie tijdreeks op, die ons inzicht 

verschaft in nut en noodzaak van de huiszwaluwtil. 

 

4. Nieuwe analyse succesfactoren huiszwaluwtillen 

 

In 2018 heeft een onderzoek plaats gevonden naar de succesfactoren van huiszwaluwtillen in 

Nederland in de periode 2009-2015 (van den Bremer et al. 2019). Hieruit bleek dat de achterliggende 

reden voor het plaatsen van een huiszwaluwtil een belangrijke verklarende rol speelt bij het al dan 

niet bezet raken van een til.  

Wanneer de til werd geplaatst ter vervanging van de oorspronkelijke nestlocatie in de nabije 

omgeving, omdat die was verdwenen of onbereikbaar was gemaakt, was de kans op bezetting groter 

dan wanneer de til als aanvullende nestlocatie werd aangeboden.  



Ook grondsoort leek een rol te spelen: tillen geplaatst op zandgrond hadden een hogere kans op 

bezetting dan tillen op kleigrond. De leeftijd van de til, met andere woorden het aantal jaren dat was 

verstreken nadat de til was geplaatst, had geen significant verklarend effect op de bezetting, ondanks 

dat de veldindruk bestond dat dit wel een rol kan spelen.  

 

Inmiddels heeft Vogelbescherming  Nederland de beschikking over een bestand waarin de bezetting 

van huiszwaluwtillen in de periode 2009-2021 is gedocumenteerd; er zijn dus zes extra jaren aan de 

dataset toegevoegd (2022 was ten tijde van deze analyse nog niet beschikbaar). De tillen zijn tussen 

2009 en 2015 gemonitord door Wilfried de Jong en Will van Berkel, en daarna door Hans Willemsen, 

de gehele periode in samenwerking met Vogelbescherming. Het aantal huiszwaluwtillen in 

Nederland is sinds de eerste geplaatste til in 2008 toegenomen naar 141 tillen in 2015 en 275 tillen in 

2021 (en dus naar 292 in 2022). Sinds de vorige analyse in 2015 zijn er dus ruim 130 tillen 

bijgeplaatst, bijna een verdubbeling. Vogelbescherming heeft aan Sovon gevraagd om een nieuwe 

evaluatie te maken van de succesfactoren van huiszwaluwtillen, gebruik makend van de data 

verzameld t/m 2021 (van den Bremer & van Turnhout 2023), waarvan hier een samenvatting. 

 

 

Huiszwaluwtil bij fort Uitermeer (Weesp, Noord-Holland), meteen na plaatsing. 

 



Werkwijze 

Onderzocht is o.a. in hoeverre grondsoort, de motivatie voor het plaatsen van een til (extra of 

compensatie) en/of het aantal jaren dat de til reeds aanwezig was van invloed zijn op de kans of een 

til bezet raakt of niet. Bij grondsoort is gezien het geringe aantal tillen op veen uitsluitend naar zand 

en klei gekeken. De gegevens van 248 tillen waren geschikt voor analyse. De motivatie voor het 

plaatsen van de til kon voor 175 tillen worden achterhaald. 

 

Resultaten 

De kans dat een huiszwaluwtil wordt bezet is op zand (gemiddeld 27%) niet significant hoger dan op 

klei (21%). Naarmate een huiszwaluwtil langer staat lijkt de kans op bezetting wel wat groter te 

worden (vooral op klei), maar ook dit effect is niet statistisch significant. Wanneer motivatie aan dit 

model wordt toegevoegd, nu dus op basis van een kleinere steekproef van tillen waarvoor deze 

informatie beschikbaar was, dan blijkt dit wel een sterk significant effect te hebben op de 

bezettingskans. Wanneer een huiszwaluwtil als compensatiemaatregel is geplaatst, en de 

oorspronkelijke nestlocatie dus is verdwenen of onbereikbaar is gemaakt, dan is de kans op bezetting 

gemiddeld 66%. Bij tillen die als extra maatregel zijn geplaatst is de kans op bezetting slechts 17%.  

 

Conclusie en discussie 

Op basis van de analyse van de bezetting van 248 huiszwaluwtillen in Nederland in de periode 2009-

2021 blijkt dat de motivatie voor de plaatsing de belangrijkste onderzochte factor is voor succesvolle 

bezetting: het plaatsen van een huiszwaluwtil is zinvol op of nabij locaties waar de oorspronkelijke 

nestlocatie is verdwenen of ontoegankelijk is gemaakt. Het aantal jaren dat een til reeds aanwezig is 

of de grondsoort lijkt hier geen (duidelijke) rol in te spelen. Met ruim 130 extra tillen ten opzichte van 

de vorige analyse is er sprake van bijna een verdubbeling van de steekproef, waarmee de uitkomsten 

van de analyse robuuster zijn geworden. Bovendien zijn de tillen uit de eerste studie inmiddels meer 

jaren onderzocht. Bij een huiszwaluwtil die ter compensatie is geplaatst is de kans op bezetting met 

66% aanzienlijk. Uit de bijna vier keer lagere bezettingskans van de als ‘extra’ geplaatste tillen blijkt 

het nog lastig om huiszwaluwtillen als succesvolle aanvullende maatregel in te zetten. Het succes van 

de extra tillen zal waarschijnlijk afhangen van de beperkende factor ter plaatse: het aanbod aan 

geschikte nestplaatsen, de beschikbaarheid van bouwmateriaal of het voedselaanbod. 

 

Het continueren van de monitoring van bezetting van tillen in de toekomst is ongetwijfeld waardevol, 

zeker als naar aanvullende succesfactoren gekeken zou kunnen worden, bv. al dan niet gebruiken van 

lokgeluiden of het type til.  

 



Het ligt daarom voor de hand om de tillenbeheerders te vragen om hun gegevens onder te brengen 

in het Meetnet Kolonievogels van Sovon, waarin de aantallen per til van jaar op jaar kunnen worden 

doorgegeven. Ze dragen op die manier bij aan het monitoring van de landelijke populatie 

Huiszwaluwen. Dit zal mogelijk dus nog een vervolg krijgen. Want onderzoek is nodig voor blijvend 

succes. 

 

Overzicht van bekende huiszwaluwentillen  

In het bijgesloten overzicht staan alle bij ons bekende huiszwaluwtillen . Daarbij is voor elke til het 

jaar van plaatsing, het jaar van ingebruikname vermeld en of en wanneer de til bezet was in 2021 

en/of 2022. Als u huiszwaluwtillen kent die nog niet in dit overzicht staan of als u ontbrekende 

gegevens heeft, wij horen het graag! De huiszwaluw en wij zijn u hiervoor zeer erkentelijk.  

 

 

Deze til in het Brabantse Moergestel werd uitgebreid met meerdere kunstnestjes. 

 

Dankwoord 

Een woord van dank gaat tenslotte natuurlijk ook uit naar alle ‘tillenbeheerders’ en contactpersonen 

die ons van informatie voorzagen ten aanzien van ‘hun’ huiszwaluwtil. Zonder hun tijd en moeite was 

dit verslag niet mogelijk geweest. Dank daarvoor! 
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Bijlage: Overzicht van bekende huiszwaluwentillen  

Voor elke til het jaar van plaatsing en het jaar van ingebruikname vermeld, en of en wanneer de til 

bezet was in 2021 en/of 2022: 

 

          2 0 2 2 2 0 2 1 

tilnr. plaats prov. locatie geplaatst bezette aantal bezette aantal 

          tillen tillen tillen tillen 

1 Groningen 1 GR Stadstuincomplex sep-09 0 1 0 1 

2 Groningen 2 GR Stuurboordswalvijver feb-11 0 1 0 1 

3 Groningen 3  GR Zadelpad, Beijum mrt-11 gg 1 0 1 

4 Groningen 4 GR Prof. Uilkensweg mrt-11 gg 1 0 1 

5 Midwolda GR Hoofdweg 22 mrt-11 gg 1 gg 1 

6 Bedum GR Ellerhuizen 7 apr-11 0 1 0 1 

7 Zuidwolde GR Groningerweg jun-17 0 1 0 1 

8 Uithuizen GR Middenweg 2 mei-11 gg 1 gg 1 

9 Stadskanaal GR Sportparklaan jul-14 gg 1 gg 1 

211 Loppersum GR Tichelwerk 6 mrt-18 1 1 1 1 

233 Groningen GR Noorderhoogebrug mei-20 1 1 1 1 

253 Zoutkamp GR Strandweg okt-20 1 1 1 1 

254 Lauwersoog GR bij Havenkantoor 2013 gg 1 gg 1 

10 Balk 1 FR Jachthaven Lutsmond apr-09 0 0 0 0 

11 Hindelopen 1 FR langs Stadsweide apr-09 1 1 1 1 

12 Hindelopen 2 FR langs Stadsweide apr-09 1 1 1 1 

13 Hindelopen 3 FR langs Stadsweide apr-09 1 1 1 1 

14 Joure FR De Swel apr-09 1 1 1 1 

15 Sondel 1 FR Swaaigat feb-10 1 1 1 1 

16 Hindelopen 4 FR Meenscharsweg 26 mrt-10 1 1 1 1 

17 Hallum FR Singel 10 apr-10 0 1 0 1 

18 Balk 2 FR Wilhelminastraat apr-10 0 1 0 1 

19 Hindelopen 5 FR Meenscharsweg 6 sep-10 1 1 1 1 

20 Leeuwarden 1 FR Nijlansdijk 229 apr-11 0 1 0 1 

21 Surhuisterveen FR Boskbei mrt-11 1 1 1 1 

22 Opeinde FR Wijtze Brandsmaloane mrt-11 0 1 0 1 

23 Sneek 1 FR De Strikel apr-11 0 1 0 1 

24 Sneek 2 FR Lauwers/Vlietstroom apr-11 0 1 0 1 

25 Sneek 3 FR Rasterhoffpark sep-11 0 1 0 1 

26 Jubbega FR Leidijk 22 apr-12 0 1 gg 1 

27 Drachtstercompagnie FR de Faert/de Wiksel jul-12 1 1 1 1 

28 Eastermar FR bij Jachthaven mrt-13 1 1 1 1 

29b Leeuwarden 2 FR Pieter Sipmawei apr-13 0 0 0 0 

29 Leeuwarden 2 FR De Skieding okt-17 0 1 0 1 

30 Heeg FR Heempark apr-13 0 1 0 1 

31 Drachten FR Nijtap mei-13 0 1 0 1 

32 Wommels FR De Ljurk mrt-15 1 1 1 1 

33 Leeuwarden 3 FR Nieuwe Hollanderdijk 63 apr-15 0 1 0 1 

34 Scharnegoutum FR de Flaeren okt-15 0 1 0 1 

35 Boyl FR de Brink mrt-16 gg 1 0 1 

212 Rottevalle FR Master Keuningwei 1-3 feb-17 1 1 1 1 

213 Grou FR Mr. P.J. Troelstraweg/Middelline mrt-17 0 1 0 1 

224 Balk 3 FR Bungalowpark De Markant apr-19 1 1 1 1 

234 Lippenhuizen 1 FR Bukenhage 15 mrt-20 1 1 0 1 

235 Lippenhuizen 2 FR Driesprong Boerestreek-De Buorren mrt-20 0 1 0 1 

240 Lippenhuizen 3 FR Bukenhage 2B jun-20 0 1 0 1 

247 Wijckel FR Lijnbaen 13 mei-21 0 1 0 1 

265 Bolsward FR De Kries 2 apr-22 0 1     



274 Schiermonnikoog FR Heereweg 10 aug-22 0 0     

277 Tjerkgaast FR   apr-22 1 1     

278 Sleat FR   apr-22 0 1     

279 Sondel 2 FR Delbuursterweg apr-22 1 1     

280 Sondel 3 FR Jac. Boomsmastraat apr-22 0 1     

281 Sondel 4 FR Sondelerdijk apr-22 1 1     

282 Harich FR   apr-22 1 1     

36b Hoogeveen DR Krakeel voorheen Hoogeveense Vaart jul-09 0 0 0 0 

36 Hoogeveen DR Sterrenpark apr-18 0 1 0 1 

37 Meppel 1 DR Garstenweg aug-09 0 1 0 1 

38 Meppel 2 DR Eekhorstweg aug-09 0 1 0 1 

39 Meppel 3 DR Oosterbroekenweg aug-09 0 1 0 1 

40 Assen 1 DR Baggelhuizerplas sep-09 0 1 0 1 

41 Assen 2 DR woonwijk Kloosterveen sep-09 0 1 0 1 

42 Assen 3 DR woonwijk Marsdijk sep-09 0 1 0 1 

43 Assen Faunaflat DR Witterstraat nov-10 0 1 0 1 

44 Uffelte 1 DR Schoolstraat 11 feb-11 0 1 0 1 

45 Havelte DR Klaproosweg feb-11 1 1 1 1 

46b Diever DR Raadhuislaan 1, verplaatst naar Havelte 2 feb-11 0 0 0 0 

46 Havelte 2 DR Van Helomaweg 16 apr-16 1 1 1 1 

47 Uffelte 2 DR Dorpsstraat mrt-11 1 1 1 1 

48 Zuidwolde DR Looizand 28 apr-12 gg 1 0 1 

49 Echten DR Westerbergen mei-12 1 1 1 1 

50 Assen 4 DR Griekenlandlaan 28 feb-13 0 1 0 1 

51 Peize DR Lange Streeken okt-13 1 1 1 1 

52 Dalerpeel DR IJsbaan nov-13 0 1 0 1 

229 Hoogeveen 2 DR Zuiderpark mrt-19 0 1 0 1 

53 Rossum OV Everlostraat 2004 0 1 0 1 

54 Wijhe OV Omloop/Raalterweg sep-10 0 1 0 1 

55 Hardenberg OV Park Kruserbrink apr-11 0 1 0 1 

56 IJsselmuiden OV Touwslagerslaantje 1 apr-11 0 1 0 1 

57 Bornerbroek OV langs A35 mrt-12 0 1 gg 1 

58 IJhorst OV Kerkweg 10 jun-12 1 1 gg 1 

59 Kampen OV Het Onderdijks mrt-14 0 1 0 1 

60 Groenlo OV Vesting faunaflat jun-15 0 1 0 1 

61 Olst OV Infocentrum Ijssel Den Nul okt-15 0 1 0 1 

62 Geesteren OV Langeveenseweg 127 mrt-17 1 1 1 1 

63 Zwolle 1 OV Schellerpark 101 nov-16 0 1 0 1 

64 Zwolle 2 OV van 't Hoffpad 1 ?-16 0 1 0 1 

65 Deventer 1 OV De Ulebelt mrt-16 0 1 0 1 

66 Deventer 2 OV Zandweerd sep-17 0 1 0 1 

67 Deventer 3 OV Zuiveringsinst. Rol. Holstlaan okt-17 0 1 0 1 

214 Deventer 4 OV Lange Zandstraat okt-16 0 1 0 1 

68 Wilp/Buddezand OV Buddezand okt-17 0 1 0 1 

69 Reutum (Fleringen) OV Haarlefertsweg 40 apr-18 1 1 1 1 

236 Dalfsen OV buitengebied Bellingeweer (geen adres) mrt-20 0 1 0 1 

242 Fleringen OV Landgoed Herinckhave, Herinckhaveweg 4 okt-20 1 1 0 1 

266 Rijssen OV Elzenerbeek bij Akkerdijk mei-22 0 1     

252 Enter OV Werfstraat (langs de Boven Regge) nov-21 1 1 0 0 

272 Steenwijk 1 OV kruising Adm. De Ruijterweg / Verlaatseweg jun-20 1 1     

273 Steenwijk 2 OV kruising Adm. De Ruijterweg / Verlaatseweg jun-20 1 1     

283 St. Jansklooster 1 OV Van Iselmudenstraat mrt-21 gg 1 gg 1 

284 St. Jansklooster 2 OV de Omloop mrt-21 gg 1 gg 1 

285 St. Jansklooster 3 OV Evenemententerrein Monnikenweg mrt-21 gg 1 gg 1 

286 St. Jansklooster 4 OV Kloosterweg (terrein Vitens) mrt-21 gg 1 gg 1 

287 Kampen 2 OV Flevoweg 90 ?-20 gg 1 gg 1 

288 Kampen 3 OV Flevoweg 90 ?-20 gg 1 gg 1 

289 Kampen 4 OV Flevoweg 90 ?-21 gg 1 gg 1 



70 Sinderen GE Toldijk 11 apr-12 0 1 0 1 

71 Boven-Leeuwen GE Park Groenewoud jun-12 gg 1 0 1 

72 Brummen 1 GE Meengatstraat okt-12 1 1 1 1 

73 Otterlo GE Molenweg mrt-13 gg 1 gg 1 

74b Brummen 2 GE Cortenoever 1 mei-15 0 0 0 0 

74 Voorst GE Voorsterklei 1 aug-15 0 1 gg 1 

75 Culemborg GE Rietveldseweg 26 mei-15 gg 1 gg 1 

76 Voorst GE Voorsterklei 2 aug-15 1 1 gg 1 

204 Voorst GE Voorsterklei 3 aug-15 0 1 gg 1 

77 Tiel GE Grotebrugse Grintweg-Oost 9 apr-14 0 1 0 1 

78 Lent GE Pastoor van Laakstraat 6a apr-17 0 1 0 1 

79 Gendt GE Molenstraat 1a apr-17 0 1 0 1 

206 Nijkerk 1 GE Hulckesteijn 3 okt-16 0 1 0 1 

221 Nijkerk 2 GE bij sluis Randmeer sep-17 0 0 0 0 

215 Veessen GE IJsseldijk 3 mei-15 0 1 0 1 

220 Gendringen GE Ulftseweg 4b mrt-19 0 1 0 1 

228 Apeldoorn GE nabij Van Isendoornlaan 178 mei-18 0 1 0 1 

237 Kootwijk GE Kerkendelweg mrt-20 0 1 0 1 

243 Nijkerk 3 GE terrein van Vitens Bunschoterweg jan-20 0 1 0 1 

251 Hall  GE in de buurt van Hallseweg 105 feb-21 1 1 1 1 

80 Biddinghuizen 1 FL Weidehof jun-08 1 1 0 1 

81b Biddinghuizen 2 FL Fruithof, verplaatst jun-08 0 0 0 0 

81 Biddinghuizen 2 FL Noaberpark dec-13 1 1 1 1 

82 Swifterbant FL Bambihof sep-09 0 1 0 1 

83b Dronten 1 FL Stuurboord (De Zuid), verplaatst dec-09 0 0 0 0 

83 Dronten 1 FL Gildemeestersdreef (speeleiland) mrt-17 1 1 1 1 

84 Dronten 2 FL De Oost, Het Spectrum dec-09 0 1 0 1 

85 Almere FL De Kemphaan okt-10 0 1 0 1 

86 Ketelhaven FL Ketelweg-Lindenlaan apr-11 0 1 0 1 

87 Almere-Haven FL Hoekwierde 102 apr-16 0 1 0 1 

218 Ens FL Waterkant apr-15 0 1 0 1 

88b Soestdijk 1 UT Korte Brinkweg okt-09 0 0 0 0 

88 Soest UT Hilhorstweg   0 1 0 1 

89 Baarn UT Naast gemaal Zendert apr-10 0 1 0 1 

90 Benschop UT Benedeneind NZ mrt-11 0 1 0 1 

91 Harmelen UT Haanwijk mrt-11 0 1 0 1 

92 Soest-Zuid UT De Paardenkamp sep-11 0 1 0 1 

93 Soestdijk 2 UT Jachthuislaan mrt-12 1 1 1 1 

94 Woudenberg 1 UT Ekris 38 apr-12 0 1 0 1 

95 Woudenberg 2 UT Magnoliasingel jun-12 0 1 0 1 

96 Haarzuilens UT Weth. De Greeflaan 11a apr-13 0 1 0 1 

97 Soest UT A.P. Hilhorstweg mei-12 0 0 0 0 

205 Kockengen UT Wagendijk sep-18 0 1 0 1 

245 Soest UT Veenpad apr-20 0 1 0 1 

225 Kockengen 2 UT Laag-Nieuwkoop 36 mrt-20 0 1 0 1 

98 Huizen 1 NH Zomerkade apr-10 0 1 0 1 

99 Heerhugowaard 1 NH Oregano mrt-11 0 1 0 1 

100 Huizen 2 NH Oude Haven mrt-12 1 1 1 1 

101 Huizen 3 NH RWZI IJsselmeerstraat mrt-12 1 1 1 1 

102 De Kwakel NH Drechtdijk 125 apr-13 0 1 0 1 

103 Den Helder NH de Helderse Vallei jun-13 0 1 0 1 

104 Andijk NH Horn 6 jan-18 0 1 0 1 

105 Amstelveen 1 NH Bankrasweg sep-13 0 1 0 1 

106 Aalsmeer 1 NH Faunaflat Oosteinderweg apr-14 0 1 0 1 

107 Aalsmeer 2 NH Faunaflat Oosteinderweg apr-14 0 1 0 1 

108 Aalsmeer 3 NH Faunaflat Oosteinderweg apr-14 0 1 0 1 

109 Heerhugowaard 2 NH Harlingerstraat okt-14 0 1 0 1 

110 Purmerend 1 NH Kwadijkerweg t.o. Purmerdijk 12 jul-15 gg 1 1 1 



111 Purmerend 2 NH bij Westerweg 69 jul-15 gg 1 0 1 

112 Blokker NH Westerblokker 132A nov-16 0 1 0 1 

113 Koedijk NH Nauertogt (volkstuinen) okt-15 0 1 0 1 

114 Velsen-Zuid NH Genieweg 46 dec-16 0 1 0 1 

115 Haarlem 1 NH Poelpoldervreugde, Boerhavelaan 70 dec-16 0 1 0 1 

116 Haarlem 2 NH Kortenaerstraat 20 dec-16 0 1 0 1 

117 Haarlem 3 NH Van Oosten de Bruijnstraat 64 mrt-17 0 1 0 1 

118 Haarlem 4 NH Poelbroektuin, Vijfhuizen 2a mrt-18 0 1 0 1 

119 Haarlem 5 NH Corn. Westendorptuin, Van Dortstraat 34 dec-16 0 1 0 1 

120 Haarlem 6 NH Vogelhospitaal, Vergierdeweg 292 apr-17 0 1 0 1 

208 Alkmaar-Oudorp NH Molenkade(volkstuinen) okt-15 0 1 0 1 

219 Enkhuizen NH Westeinde 124 apr-18 0 1 0 1 

222 Amstelveen 2 NH Ringdijk Bovenkerkerpolder 10a apr-19 0 1 0 1 

248 Weesp NH Uitermeer 3 feb-21 0 1 0 1 

261 Hoogkarspel NH Zanglijster 15 aug-21 0 1 0 0 

121 Rotterdam ZH De Blijde Wei feb-10 0 1 0 1 

122 Zoetermeer  ZH de Weidemolen feb-10 0 1 0 1 

123b Molenaarsgraaf ZH Kweldamweg mrt-11 0 0 0 0 

124 Bergambacht 1 ZH Lekweidepark mrt-12 0 1 0 1 

125 Lekkerkerk ZH Tiendweg Oost mrt-12 0 1 0 1 

126 Delfgauw 1 ZH Bieslandseweg 1 sep-12 0 1 0 1 

127 Bergambacht 2 ZH Secr. Schipperstraat okt-12 0 1 0 1 

128b Delfgauw 2 ZH Noordeindseweg apr-13 0 0 0 0 

128 Delfgauw 2 ZH Bieslandseweg 1 mrt-18 0 1 0 1 

129 Streefkerk 1 ZH Nieuwe Veer 44 apr-13 1 1 1 1 

232 Streefkerk 2 ZH Nieuwe Veer 45a apr-13 1 1 1 1 

130 Bergambacht 3 ZH Gemaal Lekdijk West aug-13 0 1 0 1 

131 Ouderkerk a/d IJssel ZH Schaapjeszijde apr-14 0 1 0 1 

132 Gouderak ZH particulier okt-13 0 1 0 1 

133 Oestgeest ZH Willem Einthovenstraat jun-14 gg 1 gg 1 

134 Delft ZH Abtswoude sep-14 0 1 0 1 

135 Simonshaven ZH Ring 3 apr-16 1 1 1 1 

136 Zuid-Beijerland ZH Dorpsstraat mrt-17 0 1 0 1 

137 Noordwijkerhout ZH Westeinde 20 mrt-18 1 1 1 1 

138 Hellevoetsluis ZH Nelson Mandelalaan mei-16 0 1 0 1 

139 Den Hoorn (bij Delft) ZH Woudselaan 14 mrt-18 0 1 0 1 

226 Warmond 1 ZH Bootjeshaven mrt-18 1 1 1 1 

227 Noordwijkerhout 2  ZH Leeweg 5 mrt-19 0 1 0 1 

238 Rijswijk ZH Terras van Sion apr-20 0 1 0 1 

255 Monster ZH Boomaweg apr-19 1 1 1 1 

256 Naaldwijk 1 ZH Prinsenbos Grote Achterweg ? gg 1 0 1 

257 Naalwijk 2 ZH Prinsenbos Grote Achterweg ? gg 1 0 1 

258 Naaldwijk 3 ZH Prinsenbos Grote Achterweg ? gg 1 0 1 

259 Wateringen ZH Zwethkade Noord mei-18 gg 1 0 1 

260 Honselersdijk ZH Harteveldlaan apr-18? gg 1 0 1 

267 Hillegom ZH Leidsestraat 154 jan-22 0 1     

268 Noordwijk 1 ZH Zwarteweg 6 jan-21 0 1     

269 Noordwijk2 ZH Herenweg 114 apr-22 0 1     

291 Warmond 2 ZH Koudehoorn 4 dec-22         

140b Hoek ZE verplaatst naar Biervliet apr-09 0 0 0 0 

140 Biervliet ZE Speeltuintje achter Schoollaan 23 okt-12 0 1 0 1 

290 Biervliet2 ZE Speeltuintje achter Schoollaan 23 ?-22 gg 1     

141 Oudenbosch NB Bornhemweg jan-09 0 1 0 1 

142 Keldonk NB Speelveld Den Dries mrt-09 1 1 1 1 

143 Drunen NB Honderdbunderweg apr-09 0 0 0 0 

144 Aarle-Rixtel NB bij Kasteel Croy mei-09 0 1 0 1 

145 Vught NB Peellandstraat 1 jun-09 0 1 0 1 

146 Drimmelen NB 't Fort 8 mrt-10 0 1 0 1 



147 Elsendorp NB St. Christoffelstraat apr-10 0 1 0 1 

148 Molenschot NB Schoolstraat 27 apr-10 0 0 0 0 

149 Gilze 1 NB Hoogstraat 5 5126NR Gilze (sinds 2015) apr-15 0 1 0 1 

150 Zijtaart NB Jekschotstaat 5a sep-10 0 1 0 1 

151 Eindhoven 1 NB Eckartdal sep-10 gg 1 gg 1 

152 Lierop NB Verhagenstraat dec-10 1 1 1 1 

153 Leende NB de Langakkers mrt-11 1 1 1 1 

154 Son en Breughel NB Sonniuspark apr-12 0 1 0 1 

155 Chaam NB Elsakkerpad jun-12 0 1 0 1 

156 Sterksel NB Pastoor Thijssenlaan jul-12 1 1 1 1 

157 Moergestel 1 NB Akkerweg, Zwaluwtoren jul-12 0 1 0 1 

158 Hank NB De Dotter jan-13 0 1 0 1 

159 Beugen NB Laag Werveld 5 feb-13 1 1 1 1 

160 Someren 1 NB Stalmansweg 17 mrt-13 0 1 0 1 

161 Someren 2 NB Kuilvenweg 6 mrt-13 0 1 0 1 

162 Someren 3 NB Hollestraat 3 mrt-13 0 1 0 1 

163 Someren 4 NB mgr. Berkvensstraat 9A mrt-13 0 1 0 1 

164 Breda 1 NB Waterz. Nieuwveer apr-13 0 1 0 1 

165 Budel NB 't Routje apr-13 0 1 0 1 

166 Best 1 NB Ringweg/Parallelweg apr-13 1 1 0 1 

167 Gilze 2 NB Steenfabriek 1 jun-13 0 1 0 1 

168 Den Bosch 1 NB Haverleij okt-13 0 1 0 1 

169 Helmond 1 NB Warande dierpark mei-14 0 1 0 1 

170 Reusel NB Schepersweijer 8 nov-14 1 1 1 1 

171 Breda 2 NB Zwarte Dijk feb-15 0 1 0 1 

172 Helmond 2 NB Goorloop Park Noord mrt-15 0 1 0 1 

173b Eindhoven 2 NB Ella Fitzgeraldlaan    verplaatst apr-15 0 0 0 0 

173 Eindhoven 2 NB Benny Goodmanlaan apr-18 1 1 1 1 

174 Eindhoven 3 Aanschot 2 NB volkstuinencomplex Aanschot jun-21 0 1 0 0 

174b Eindhoven 3 Woensel NB Henri Dunantpark Rode Kruislaan mrt-16 0 0 0 1 

175 Eindhoven 4 Acht NB eind Waalstraat in Acht mrt-16 1 1 1 1 

176 Eindhoven 5 Aanschot 1 NB volkstuinencomplex Aanschot apr-16 1 1 1 1 

177 Eindhoven 6 Acht NB Rijnstraat apr-18 1 1 1 1 

178 Udenhout NB 50 m voorbij einde Mortel okt-17 0 1 0 1 

179 Berkel-Enschot/de Brink NB Elstar t.o. huisnummer 6 nov-16 0 1 0 1 

180 Moergestel 2 NB weiland schuin t.o. Regenbeemdeke 2 nov-16 1 1 1 1 

181 Geldrop NB kasteel in Geldrop feb-18 0 1 0 1 

182 Boekel NB Rietvenseweg 10 apr-17 1 1 1 1 

183 Bergeijk NB Terlostraat 4 dec-16 0 1 0 1 

184 Den Bosch 2  NB langs spoor achter Willem v. Oranjelaan mrt-17 0 1 0 1 

185 Den Bosch 3 NB weitje tusen Hoeflaan en Vlijmenseweg mrt-17 0 1 0 1 

186 Den Bosch 4 NB Willemspoort 1 mrt-17 0 1 0 1 

187 Den Bosch 5 NB Henri Dunantstraat mrt-17 0 1 0 1 

188 Den Bosch 6 NB Henri Dunantstraat mrt-17 0 1 0 1 

189 Schijndel NB Wadi tussen Hartveld en Broekkant mrt-17 gg 1 0 1 

190 Oss 1 NB Amsteleindstraat 144 mrt-17 0 1 0 1 

191 Oss 2 NB Brandstraat 17 mrt-17 0 1 0 1 

192 Lieshout 1 NB Gerstveld apr-18 0 1 0 1 

193 Lieshout 2 NB Sluisweg 4a apr-18 0 1 0 1 

194 Lieshout 3 NB Sonseweg 13 apr-18 1 1 1 1 

207 Sleeuwijk NB Eikenlaan aug-18 0 1 0 1 

210 Hooge Mierde NB Haarweg 1 apr-18 0 1 0 1 

123 Moergestel NB Elsdijk 2 apr-19 1 1 1 1 

216 Raamsdonk NB Nieuweweg mrt-19 0 1 0 1 

223 Bakel NB Berkengraaf 25 mei-19 1 1 0 1 

230 Heusden NB Molenstraat 7a jun-19 0 1 0 1 

231 Cromvoirt NB St. Lambertusstraat 70 apr-19 0 1 0 1 

239 Eindhoven 7 NB Park Meerland in Meerhoven apr-20 0 1 0 1 



241 Dussen NB Hoek Molenkade Dussen Binnen apr-20 0 1 0 1 

246 Lage Mierde NB Beenakkersweg 3 mrt-21 0 1 0 1 

249 Veldhoven NB Heikantsebaan mei-18 0 1 0 1 

250 Eersel NB Meerheide 200 mei-16 0 1 0 1 

275 Best 2 NB Kapelweg 27 mrt-16 1 1     

276 Best 3 NB Vleutstraat 40 mrt-16 1 1     

195 Belfeld LI Markt sep-11 0 1 0 1 

196 Reuver LI Berkenlaan feb-13 0 1 0 1 

197 Nederweert LI Bosserstraat jun-13 0 1 0 1 

198 Eind LI Museum Eynderhoof apr-14 0 1 0 1 

199 Haelen LI Roermondseweg apr-14 gg 1 gg 1 

200 Belfeld 2 LI Oranjeplein sep-15 0 1 0 1 

201 Oirsbeek LI Oppevenerweg 29 feb-17 0 1 0 1 

202 Stevensweert LI Eiland (Meersekamp) apr-18 0 1 0 1 

203 Venlo LI Floriade (alleen 2012) mrt-12 0 0 0 0 

209 Baarlo LI Bongardweide sep-18 0 1 0 1 

217 Ohe en Laak LI Kerkstraat nov-18 0 1 0 1 

244 Velden LI hoek rotonde N271 Kraneveld okt-20 0 1 0 1 

262 Echt  LI Verlengde Palmbrugweg mrt-20 0 1 0 1 

263 Schimmert 1 LI St. Remigiusstraat 49 apr-22 0 1     

264 Schimmert 2 LI Nieuwstraat 37 apr-22 0 1     

270 Schimmert 3 LI bij COOP; Weidestraat apr-22 0 1     

271 Schimmert 4 LI industrieterrein De Steeg nov-22         

          

   Totalen  ---> 66 282 51 261 
         

   bezettingsgraad uitgedrukt in % --->  23,4  19,54 

         

  
-> verplaatste of verwijderde 
tillen    

<- onvolledige 
info   

         

     gg 
-> niet 
gemonitord  
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Artikel dorpsbode Schiermonnikoog 14 oktober 2023 

 

 Ons Nationaal Park!! 

 

Met veel belangstelling de vorige dorpsbode gelezen, en wat fijn dat we zo’n goede beheerder 

hebben in Natuurmonumenten. Er wordt flink aan de weg getimmerd door het beheerteam, en 

alle andere NM gerelateerde artikelen ook even positief; zes  pagina’s worden er mee gevuld! 

Dit komt in de buurt van het ideaalbeeld dat de schrijvers van dit stukje voor ogen staat. 

Er staat nadrukkelijk -ons-, ook waar in dit artikel -ik- wordt gebruikt. 

Ons is in dit geval: Cor Visser en Ardie Noorman, die elkaar af en toe tegen komen en dan 

een onschuldig praatje hebben over het wel en wee op ons eiland. Het laatste halve jaar 

echter, werden deze praatjes gesprekken en de toon werd verontrustend, en het ging steeds 

meer over het nationale park en haar beheerder; het werd steeds minder ONS nationale park 

en steeds minder onze beheerder, een sluipend proces, dat ons inziens nu diverse jaren aan de 

gang is 

De opzichter woonde hier ineens niet meer, taken die voorheen bij oude vertrouwde 

boswachters lagen werden herverdeeld, gepensioneerde vertrouwde boswachters die hier 

woonden, werden vervangen door boswachters die hier part time werken en niet wonen. 

En dan, een ludieke, van veel humor getuigende actie door 2 eilander mannen, die hier wel 

wonen, opent onze ogen!! Er is meer aan de hand, en willen we dat?! 

Schiermonnikoog is een eiland, enkele eeuwen oud, vergelijk het met een boom in de bloei 

van haar leven, bekroond met de status nationaal park en met de titel werelderfgoed. 

Als je naar het totaalbeeld kijkt, geldt die bekroning het eiland met haar bevolking, met haar 

culturele erfgoed, met haar natuurlijke rijkdom, ontstaan door een samenspel van de 

elementen, de bodem waarop wij leven en de mensen die haar eeuwenlang zorgvuldig en 

duurzaam hebben gebruikt en onderhouden. 

In het boek”de plantengroei van de waddeneilanden”door W. Westhoff en M.F. van Oosten, 

wordt dit proces helder beschreven. 

Bodem en klimaat bepalen de vegetatie en in samenhang daarmee de vorming van de door ons 

zo geliefde landschappen duinen, strand, kwelders, polder enz. 

De mens heeft daar eeuwenlang een rol in gespeeld door gebruik te maken van de natuurlijke 

rijkdommen, door een dijk aan te leggen, door een polder te maken, door vee te hoeden, door 

te plaggen, door te ervaren dat er fouten gemaakt worden door te intensief gebruik van 

bijvoorbeeld de beweide kwelder, nadat de koeherder van het toneel verdween in de 50-er 

jaren van de vorige eeuw. Herstel volgt door extensief medegebruik door de veehouders en 

door het structureel maaien van de Oosterkwelder. De Boschplaat op Terschelling is bekend 

om haar rijkdom, echter de Oosterkwelder overtreft dit, aldus Westhoff. 

Een ongekend samenspel tussen mens en natuur, wat ons de status Nationaal Park opleverde 

met als beheerder Natuurmonumenten.  

Voor die tijd was het Domeinen met een opzichter, een aantal werknemers voor het 

onderhoud, allen woonachtig op het eiland, met eilander dna, oud dan wel nieuw, en een 

inspecteur die luisterde naar wat de opzichter te melden had, want hij kende de bewoners. 

 

Schiermonnikoog werd NP, inclusief haar bevolking en de cultuurhistorische elementen. 

Dit werd bij de oprichting van het NP gewaarborgd door de instelling van een overlegorgaan, 

ondersteund door 2 werkgroepen. Hierin zit een brede eilander vertegenwoordiging en in de 

werkgroepen, die vergaderen wanneer dat nodig is, zit, zat een brede vertegenwoordiging van 

diverse instanties die iets bijdragen aan het beheer. De mensen die hier hun werk deden, 

woonden hier: de opzichter, de boswachter, de politie, de onderwijzer, de ambtenaar. 

Er vond structureel overleg plaats tussen de gemeente, NM, waterstaat en politie. 
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Dit overleg is verwaterd m.n. vanaf het moment dat de opzichter hier niet meer woonde. 

Enkele dagen in de week wat dingen doen, geen tijd en prioriteit meer voor overleg. De 

werkgroepen met daarin ook eilanders, kregen minder informatie, de inspraakavond werd 

afgeschaft. Dit is nota bene  het podium waar alle eilanders, ook degenen die niet lid waren 

van het een of ander, hun boodschap meegeven aan hun vertegenwoordigers.  

Ook de betrokkenheid liep terug. De beheerde greep haar kans. 

Reorganisatie, waardoor taken wisselden. 

De eilander vrijwilligers, die bij Otto en Cees hun eigen taken hadden, deden ineens niet meer 

mee. Stelden waarschijnlijk te kritische vragen. ( Ik liep met enige regelmaat excursies voor 

het bezoekerscentrum, later het baken, maar kreeg vorige herfst een telefoontje dat mijn 

excursies prima waren, maar ik werd niet verondersteld kritisch te zijn over NM tijdens mijn 

excursies; was mijn laatste excursie!?) 

Bij de vorige opzichters kon kritiek naar voren worden gebracht, zonder consequenties, maar 

ja, zij kenden de mensen, waren ook eilander. 

Vanaf een bepaald moment werden er lukraak, zonder overleg met de eilanders in de 

werkgroepen, bomen omgezaagd, beeldbepalende decennia oude solitaire vliegdennen, de 

oude dennen achter de camping; het pad werd vrijgemaakt, de stammen bleven liggen. Totaal 

nutteloos, of er een enorme machine door de natuur is geragd. 

Het onderhoud, jarenlang uitgevoerd door mannen die hier wonen, werken, het terrein 

kennen, wordt ingeperkt. De kwaliteit van de schelpenpaden holt achteruit, de 

strandovergangen worden nauwelijks onderhouden, spoelgaten met een eroderende werking 

niet aangevuld.  

Iets nieuws: de rimpelroos moet worden bestreden. In het verleden door Domeinen aangeplant 

op het eiland. Voedsel voor vele vogels. In het duinenrijtje noordoost van de Kobbeduinen 

moeten ze met wortel en tak worden uitgeroeid. Hier was sinds het ontstaan geen schep de 

grond ingegaan en er stond een relatief hoge begroeiing van vlieren, rozen e.d.,  

toevluchtsoord voor grote groepen trekvogels in de herfst, het eerste zichtbare 

aanlandingspunt na een uitputtende tocht. Weg. Vreemde aannemers met vaklui van de wal 

reden met zwaar materieel over de schelpenpaden en duikers die niet bestemd zijn voor dit 

materieel, geen rijplaten en niet volgens de aangewezen route!! Tja, wie houdt toezicht?  Het 

is gedaan met het zorgvuldige werken door mensen die bekend zijn. Amerikaanse vogelkers 

moet weg. Project buiten de eilanders om en na een jaar ontspruiten er meer dan er ooit 

geweest zijn!! 

En nog steeds verruigt de Oosterkwelder meer en meer en het ooit waardevolle landschap is 

een grote ruige niet doordringbare vlakte geworden waar geen plaats meer is voor  m.n. het 

konijn en diverse rode lijst soorten. 

Dan wordt er door een van ons contact gezocht voor een gesprek om onze bezorgdheid te 

uiten, met de districtsbeheerder van NM die ook enkele dagen per maand in het Baken is 

Na enkele mailtjes vernemen we dat ze niet met de gewone man wenst te praten, dat moet 

maar met de nieuwe opzichter, die hier enkele dagen is en hier niet woont en reageert met de 

strekking dat hier landelijk beleid moet worden uitgerold. En dat kan dus niet, want dit is een 

nationaal park met een bevolking, dus maatwerk en veel overleg vereist 

En dan komen er ineens vrachten met grote gele borden, nooit aan de orde geweest in de 

werkgroep beheer! In het verleden is vaker een poging gedaan door NM om het Nationale 

Park  te voorzien van haar borden. Toen na gedegen overleg niet doorgegaan. 

Als er al iets met bordjes komt, zou het vooral een bordje moeten zijn van het Nationale Park, 

met ons logo, de bergeend, en een klein vignetje van NM. 

Maar nooit meer borden. 

Reactie in de vergadering van het overlegorgaan en de raad in juni is : we gaan het er over 

hebben. 
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Dan een ludieke actie en 2 mannen worden betrapt en met een extra boot als zware criminelen 

door de politie afgevoerd naar het gevang in Leeuwarden. Agenten die hier niet wonen!! 

De borden zouden notabene ingeleverd worden bij de beheerder!! 

Wij hopen nog mee te maken dat de eilanders, de mensen die hier wonen en werken, trots zijn 

op hun nationale park en op de instantie die het beheert.  Natuurmonumenten is hier te gast als 

beheerder en moet zich in onze ogen conformeren aan datgene wat is overeengekomen bij de 

instelling van het Nationale Park. Het tijdperk van de feodale elementen die nu de kop 

opsteken bij de beheerder is voltooid verleden tijd. 

De opzichter, de nieuwe coordinator van het Baken, de nieuwe boswachters ze  zouden  in 

onze ogen hier woonachtig moeten zijn. Dat geldt eigenlijk ook voor de politie. 

Een zekere bekendheid met de bewoners levert in veel gevallen een win win situatie op. 

Natuurmonumenten, wij roepen de verantwoordelijke mensen binnen de organisatie op: 

Beschouw het heden als een dieptepunt, zoek de connectie met het eiland en de eilanders, 

Maak gebruik van de expertise alhier, en beheer het dusdanig dat het weer de parel wordt in 

de Waddenzee, in goed overleg!! 

 

Cor Visser, 

Ardie Noorman. 
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De bordjes van
Na t u u r m o nu m e nte n
waren de druppel op
S c h i e r m o n n i ko o g

‘D
aar zitten ze: de crimi-
nelen van Schiermon-
n i ko o g ! ”
Een voorbijganger wijst
naar twee broers van in
de dertig die op een ter-

ras midden in het dorp een biertje drin-
ken, hun windjacks dichtgeritst tegen de
opstekende nazomerwind. Vrolijk zwaai-
en ze naar de roepende man terwijl een
stel toeristen de interactie met verbazing
g a d e s l a at .

„Zo gaat dat op een eiland met duizend
i nwo n e r s ”, zegt een van de broers, die
wegens privacyredenen niet met hun
naam in de krant willen. En inderdaad:
heel Schiermonnikoog lijkt te weten van
het heterdaadje, ergens in de duinen kort
voor middernacht op zaterdag 26 augus-
tus.

Patrouillerende agenten betrapten het
tweetal op het verwijderen van 28 toe-
gangsborden, die beheerder Natuurmo-
numenten in juni op de grenzen van het
beschermde natuurgebied van Schier-
monnikoog had geplaatst. De rest van die
nacht brachten de broers door op het
vasteland – in een politiecel in Leeuwar-
den.

Op de grens tussen dorp en duin die-
nen de ‘te r re i n b o rd e n’ om aan te geven
wat in de kwetsbare natuur wel en niet is
toegestaan, zoals in alle gebieden die Na-
tuurmonumenten beheert. Er staat bij-
voorbeeld op dat honden aan de lijn moe-
te n en dat grote groepen slechts onder
voorwaarden worden to e ge s t a a n .

Bij veel eilanders wekken de borden er-
gernis, onder meer omdat de ve r m e ld e
toegangsregels als belerend worden erva-
ren. Maar vooral gaat het de bewoners om
het gebrek aan overleg bij de plaatsing
van de bebording. Daarmee zijn de bor-
den het grote, gele symbool geworden
voor spanningen die al jaren spelen tus-
sen de Schiermonnikogers en Natuurmo-
numenten, de organisatie die al het na-
tuurgebied buiten de dorpskern beheert.

Visuele milieuvervuiling
Eilanders hoeven niet lang na te denken
over wat ze van de borden vinden. Vol-
gens de uitbaatster van de vakantiehuis-
jes van Villa Schier zijn ze te geel. Vol-
gens een lekkerbek happende mevrouw
bij de visboer aan de rand van het dorp
zijn ze te groot en volgens de barman van
eetcafé Het Oude Boothuis zijn het er
met ongeveer veertig stuks vooral te
ve e l .

Op Schiermonnikoog is verzet tegen de
bebording, die ook als betuttelend wordt
ervaren. Niet voor het eerst: begin 2002
ontstond op het eiland al ophef over ter-
reinborden van Natuurmonumenten,
waarna de gemeente ze weg liet halen.
Natuurmonumenten wijst er in een naar
aanleiding van de recente ophef versche-
nen ve r k l a r i ng op dat beheerders wette-
lijk verplicht zijn om op „blijkbare wijze”
de toegangsregels duidelijk te maken.

„Visuele milieuvervuiling” is wat ei-
landbewoner en voormalig docent Neder-
lands Ardie Noorman (68) van die blijk-
baarheid vindt. Aan de hand van een op
zijn eettafel liggend stuk papier vergelijkt
hij de grootte van de borden met die van
Staatsbosbeheer, die op andere Waddenei-
landen hangen. Maar de hoofdzaak is vol-
gens hem toch iets anders, namelijk het
feit dat de borden er aan het begin van deze
zomer plotseling stonden, zonder aankon-
diging of vooroverleg – volgens Noorman
is dat typerend voor de „feodale wijze”
waarop Natuurmonumenten sommige
maatregelen in het natuurgebied door-
vo e r t .

Noorman was erbij toen Schiermonnik-
oog in 1989 een nationaal park werd en

REPORTAGE�TO�EG�A�N�G�S�B�O�R�D�E�N

Op Schier ergert men zich al langer aan hoe
„Na t u u r m a n ke m e nte n” zonder overleg
en op „feodale wijze” het gebied beheert.
Door�onze�medewerker�Joost�Ingen-Housz�Fo�t�o’s Siese�Veenstra

Natuurmonumenten het beheer k re e g
toegewezen. „En hij zegt zich ook te her-
inneren wat de afspraak met de eilandbe-
woners was: er zou een organisatie ko-
men die overleg tussen verschillende par-
tijen met belangen op het eiland moest
fac iliteren.”

Ge ntle me n’s agreement
Dat ‘ove r l e go rg a a n’, met onder meer de
gemeente, Rijkswaterstaat en Natuurmo-
numenten, werd in dat eerste jaar ook op-
gericht en komt sindsdien twee keer per
jaar samen. Noorman zat er zelf jarenlang
in als eilandvertegenwoordiger van de
vogelwacht. Het probleem is volgens hem
dat Natuurmonumenten veel ingrepen in
het natuurgebied niet ter sprake brengt
op de overlegbijeenkomsten. En daarmee
zou de beheerder zich niet houden aan
wat volgens veel eilanders een ge ntle-
me n’s agreement was.

Daardoor stapelen de ergernissen zich
de afgelopen jaren op, zegt ook geboren
en getogen eilander Agnes van Dijk (66).
In haar tuin telt ze de grieven op haar vin-
gers. Er was geen overleg over het kappen
van een rijtje oude dennen bij camping
Seedune. Er was geen overleg over het
verdwijnen van prullenbakken in de dui-
nen. En er was geen overleg over het ver-
schijnen van schrikdraad ter omheining
van de – overigens zonder overleg ge-
plaatste – ge ite n .

De huidige voorzitter van het overleg-
orgaan Lutz Jacobi (PvdA) beaamt dat
„i nte r p re t at i e ve r s c h i l l e n” bestaan ove r
welke maatregelen ter sprake moeten
worden gebracht tijdens de bijeenkom-
sten. Elk nationaal park in Nederland
heeft een overlegorgaan, waarvoor als

Veel�inwoners�van�Schiermonnikoog�zijn�niet�blij�met�hoe�Natuurmonumenten�met�hen�communiceert.

taak is vastgelegd om te „streven naar
onderlinge afstemming van alle voor de
inrichting en het beheer van belang zijn-
de plannen en activiteiten”. Maar welk
plan en welke activiteit is belangrijk ge-
n o e g?

„Duidelijk is dat veel bewoners zich nu
niet gehoord voelen”, zegt Jacobi. Toen
zij een halfjaar geleden voor de tweede
keer het voorzitterschap van het orgaan

op zich nam, bemerkte ze meteen dat de
verhoudingen tussen de eilandbewoners
en Natuurmonumenten „zo rge l i j k ” zijn.

Extra belasting
Toch zijn er meer dan alleen wanklan-
ken. Veel bewoners beginnen hun betoog
over Natuurmonumenten door even om
zich heen te wijzen, een show don’t tell
dat het eiland er prachtig bij ligt. Alleen
volgt daarop vaker wel dan niet een
„m a a r…” .

Zo ook in de serre van Hotel Van der
Werff, waar vlak na het ontbijt de dage-
lijkse stoelendans plaatsvindt. De toeris-
ten druppelen de deur uit, de fiets op en
de duinen in, terwijl een groep eilanders
de gelagkamer binnenstroomt voor ko p -
jes filterkoffie.

Aan de ‘oudem a n n e nt a fe l’ gaat het
vooral over één op de borden vermelde
regel, die lijkt in te druisen tegen het
Schiermonnikoogse vrijheidsgevoel. Dat
voor activiteiten in het natuurgebied met
meer dan twintig mensen schriftelijke
toestemming moet worden gevraagd.
Ook als het gaat om een niet-commer-
ciële activiteit wordt voor deze „ge -
b i e d s to e s te m m i ng ” soms een financiële
vergoeding verlangd.

„Ze zijn de beheerder van het gebied,
niet de eigenaar” zegt Jan-Willem Sma-
ling (71). Tijdens het gehele gesprek heeft
hij het over „N at u u r m a n ke m e nte n”, dat

volgens hem het eiland vercommerciali-
seert.

Waar de bijdrage volgens Natuurmonu-
menten nodig is voor de instandhouding
van de natuurgebieden, ervaren eilan-
ders als Smaling dit als een extra belas-

ting, omdat Natuurmonumenten subsi-
die van de overheid ontvangt.

Ludiek bedoelde actie
Wanted: dead or alive is het ironisch be-
doelde onderschrift van een foto van de
broers die eilanders de week na hun ar-
restatie, inclusief nachtelijke tocht „naar
de wal”, aan elkaar doorsturen.

De broers zeggen de borden „inclusief
s c h ro e ve n” inmiddels te hebben terugge-
bracht naar Natuurmonumenten. Ze ge-
ven aan dat hun is beloofd dat de aanklacht
voor diefstal zal worden ingetrokken.

Dat terugsturen waren ze sowieso al van
plan, zeggen ze. Met een „ludiek bedoelde
ac tie” wilden de broers de dialoog met Na-
tuurmonumenten op gang brengen.

Hun actie lijkt effect te hebben gesor-
te e rd . Natuurmonumenten zegt „aan ta-
fe l” met de eilandbewoners op de onrust
en de verwijten te willen reageren. En dis
niet in de media. Burgemeester Ineke Van
Gent (GroenLinks) bevestigt dat er ge-
sprekken gepland staan met de hoofddi-
rectie van de beheerder.

De borden zullen de komende tijd niet
worden teruggehangen, zegt Van Gent.
„Eerst moeten we maar eens met elkaar
p r ate n .”

De borden
zijn belerend,
te groot, te
geel en het
zijn er te veel,
vinden de
bewoners op
S chier

Ardie�Noormanbezig�met�het�ringen�van�vogels.

Agnes�van�Dijk�en�haar�man�aan�de�koffie.
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6-10-2023 

Benodigde input voor ambitieplan Nationaal Park Schiermonnikoog 

Organisatie / partij : ……………………… 

1. Rol, verantwoordelijkheid en ta(a)k(en) 
1.1 Geef een korte beschrijving van de rol(len), 

verantwoordelijkhe(i)d(en) en ta(a)k(en) van uw organisatie 
voor zover relevant voor Schiermonnikoog.  
 

 

2.  Lopend beleid  
2.1 Welk(e) lopend / reeds vastgesteld beleid / plan(nen) van 

uw organisatie is (zijn) de komende jaren relevant voor 
Schiermonnikoog?  
 

 

2.2 Noem de namen van de betreffende (beleids)documenten / 
plannen (evt. weblink naar het betreffende document / 
bestand) en geef aan wanneer en door wie (dagelijks 
bestuur, algemeen bestuur, etc.) deze (beleids)documenten 
/ plannen zijn vastgesteld? 
 

Naam … 
Jaartal … 
Status / vastgesteld door …. 
Looptijd …. 

2.3 Geef specifiek aan welke onderdelen / passages uit deze 
(beleids)documenten / plannen letterlijk (citaat) of in 
samengevatte vorm opgenomen kunnen / moeten worden 
in het ambitieplan van NP Schiermonnikoog.  
 

Hoofdstuk …. 
Paragraaf … 
Pagina … 

2.4 Wat is de grondslag / het wettelijke kader / beleidskader 
voor dit beleid, c.q. deze (beleids)documenten / plannen? 
(Wet- en regelgeving? Rijksbeleid?) 

 

 

3. Beoogde doelen en resultaten 
3.1 Geef een korte samenvatting van de beoogde doelen en 

resultaten van het beleid / de plannen.  
 

 

4. (Beheer)activiteiten 
4.1 Welke (beheer)activiteiten (zullen) worden verricht om deze 

doelen en resultaten te behalen?  
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4.2 Betreft het incidentele (d.w.z. projecten / pilots), structurele 
of met een bepaalde frequentie periodiek terugkerende 
(beheer)activiteiten? 
 

 

4.3 Wie verricht de (beheer)activiteiten? Zijn / worden deze 
(beheer)activiteiten uitbesteed? Is er sprake van een 
opdrachtgever – opdrachtnemer  – relatie? Zo ja, benoem 
opdrachtgever en opdrachtnemer. 
  

 

4.4 Wanneer worden deze (beheer)activiteiten verricht? 
 

Periode / jaar …… 

5. Betrokken partijen  
5.1 Welke andere partijen van het NP raakt dit beleid, c.q. deze 

(beheer)activiteiten en projecten? Met welke partijen zijn / 
moeten deze (beheer)activiteiten en projecten (worden) 
afgestemd?  
 

 

6. Communicatie / rapportage  
6.1 Hoe, wanneer (met welke frequentie?) en aan wie wordt 

gecommuniceerd / gerapporteerd over de voortgang van 
het beleid, de resultaten, (beheer)activiteiten en projecten? 
 

 

7. Nieuw / nog vast te stellen beleid / plannen 
7.1 Welk beleid / welke plannen zit(ten) is / zijn in voorbereiding 

c.q. zit(ten) in de pijplijn en wanneer wordt dit beleid naar 
verwachting vastgesteld / definitief? 
 

………….. 
Jaar ……. 

 



begroting 

2024

begroting 

2023 na 

wijziging

bedragen x € 1,-

Opbrengsten Omschrijving Toelichting

Bijdrage provincie Fryslân: 122.200 117.300 Structurele bijdrage provincie Fryslân De jaarlijkse verhoging houdt verband met prijsindexatie. 

Gedeputeerde Staten van provincie Fryslân hebben, in 

verband met de algehele prijsstijging, middels brief d.d. 6 

juli 2023 besloten de boekjaarsubsidie 2023 te verhogen 

van € 115.200,- naar € 117.300,-: een verhoging met € 

2.100,-. Na vaststelling van de begroting 2024 door het 

Overlegorgaan wordt een aanvraag bij de provincie 

ingediend voor toekenning van de bijdrage (de zgn. 

boekjaarsubsidie).

Bijdrage gemeente Schiermonnikoog 10.000 10.000 Structurele bijdrage gemeente Schiermonnikoog Ongewijzigd

Bijdrage Wetterskip Fryslân 5.000 5.000 Structurele bijdrage Wetterskip Fryslân Ongewijzigd

Bijdrage Natuurmonumenten 5.000 5.000 Structurele bijdrage Natuurmonumenten Ongewijzigd

Bijdrage Rijkswaterstaat 5.000 5.000 Structurele bijdrage Rijkswaterstaat Noord Nederland Ongewijzigd

Bijdrage Vitens 5.000 5.000 Structurele bijdrage Vitens Ongewijzigd

Opbrengsten Gastheerschap 1.500 1.500 Bijdragen van ondernemers die na het volgen van de betreffende 

cursus het predikaat Gastheer van het Nationaal Park uitdragen 

In 2024 gaat het, evenals in 2023 naar verwachting om 20 

ondernemers die zullen deelnemen aan de workshop (20 x 

75 euro). Het precieze aantal wordt nog door IVN / 

Natuurmonumenten bekend gemaakt. 

Totaal opbrengsten 153.700 148.800 

Begroting 2024 en begroting 2023 na wijziging Nationaal 

Park Schiermonnikoog 
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begroting 

2024

begroting 

2023 na 

wijziging

bedragen x € 1,-

Kosten Omschrijving Toelichting

Openstelling en exploitatie 

bezoekerscentrum Het Baken

67.000 67.000 Jaarlijkse bijdrage aan Natuurmonumenten t.b.v. de openstelling en 

exploitatie van bezoekerscentrum Het Baken.

Ongewijzigd

Medewerker Communicatie en 

Educatie van Natuurmonumenten

25.000 25.000 Jaarlijkse bijdrage medewerker uitvoering Jaarplan C&E NP 

Schiermonnikoog. Dit zijn de uren van de medewerker C&E (in 

dienst van Natuurmonumenten).

Ongewijzigd

IVN-coördinator, werkzaamheden 

Voor Schitterend Schiermonnikoog

4.000 4.000 Jaarlijkse bijdrage uitvoering werkzaamheden digitaal platform 

Schitterend Schiermonnikoog.

Dit is 50% van de ureninzet die de IVN-coördinator besteed aan 

digitaal platform Schitterend Schiermonnikoog. Overige 50% wordt 

betaald door Natuurmonumenten.

Ongewijzigd

Uitvoering Jaarplan Communicatie & 

Educatie

17.500 17.500 Bijdrage aan IVN t.b.v. de uitvoering van het Jaarplan 

Communicatie & Educatie NP Schiermonnikoog 2024

Zie Jaarplan C&E NP Schiermonnikoog 2024. I.v.m. de 

verhoging van de uurtarieven van de IVN-coördinator en de 

medewerker C&E is hun ureninzet in 2023 verlaagd van 

440 naar 400 uren, resp. van 635 naar 570 uren. In 2024 

bedraagt hun ureninzet ........., resp.............De inzet van de 

IVN-coördinator is voor en groot deel gericht op de 

doelgroep bewoners en de inzet van de medewerker C&E 

is vooral gericht op de doelgroepen recreanten en 

onderwijs. .

Digitaal platform Schitterend 

Schiermonnikoog (maximaal 3 

enquêtes)

6.000 6.000 Kosten die het bedrijf Blauwe Zone in rekening brengt voor digitaal 

platform Schitterend Schiermonnikoog: 

www.schitterendschiermonnikoog.nl

De jaarlijkse kosten voor het hosten van het digitale 

platform bedragen ca. 1.500 euro. Daarnaast worden 

kosten in rekening gebracht voor het uitzetten van 

enquêtes. De kosten per enquête variëren in de praktijk. 

Uitgaande van 1.500 euro per enquête en 3 enquêtes per 

jaar bedragen de totale geraamde kosten 6.000 euro.

Kosten Overlegorgaan 6.000 6.000 Vergaderkosten, secretariaatskosten, werkbezoeken, reis- en 

verblijfkosten, aanschaf documentatie

Kosten van gebruik van dorpshuis of andere locaties voor 

vergaderingen van de werkgroep Beheer en Communicatie 

en het Overlegorgaan, declaraties onkosten van de 

voorzitter, kosten van notulering, representatiekosten, bank- 

en girokosten, etc.

Hosting website www.np-

schiermonnikoog.nl (abonnement / 

licentie)

800 800 De website wordt met ingang van medio 2017 'gehost' door 

Nedbase***. 

Deze post is historisch ontstaan. Kosten van kleine 

aanpassingen in de CMS-module van de website die IVN / 

Natuurmonumenten zelf niet kan uitvoeren zijn begrepen in 

de begroting C&E. 

Lidmaatschap stichting 

Samenwerkingsverband Nationale 

Parken (SNP) 

2.500 2.500 Betreft het lidmaatschap voor (bestuurlijke) informatie-uitwisseling 

en belangenbehartiging Nationale Parken in Nederland

Ongewijzigd
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begroting 

2024

begroting 

2023 na 

wijziging

bedragen x € 1,-

Lidmaatschap Europarc 700 700 Betreft het lidmaatschap van Europarc federatie. Europarc 

vertegenwoordigt de belangen van de leden op Europees niveau.

Opmaak jaarstukken / 

administratiekosten

2.200 2.200 Betreft o.a. het opmaken van de jaarstukken door de externe 

accountant.

Cofinanciering Nationaal Park Nieuwe 

Stijl

10.000 Bijdrage van het NP - cofinanciering naast de tijdelijke bijdrage / 

subsidie van LNV - voor project NP Nieuwe Stijl

De gerealiseerde  kosten voor NP Nieuwe Stijl worden in de 

jaarrekening rechtstreeks ten laste gebracht van de 

balanspost voorziening Nationale Parken Nieuwe Stijl en 

worden daarmee niet ten laste van de exploitatierekening 

gebracht.

Onvoorziene uitgaven 22.000 7.100 Onvoorziene uitgaven, bijv. i.v.m. het langer doorlopen - en 

onzekerheden rond de afwikkeling - van project Nationaal 

Park Nieuwe Stijl, kosten accountantsverklaring t.b.v. 

vaststelling definitieve subsidie van LNV / RVO, etc. In 

verband met de verhoging van de boekjaarsubsidie 2023 

van de provincie met € 2.100,- is de post onvoorzien in 

2023 verhoogd met eenzelfde bedrag.

Totaal kosten 153.700 148.800 

geel gearceerde vakken betreft de gewijzigde ramingen 

2023

Exploitatieresultaat: 0 0 

geel ger
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Artikel Nature Today 5 oktober 2023: Nature Today | Uitleg lokale bijdrage piekbelasters en herhaald 
voorstel voor ander stikstofbeleid 
Wageningen University  
 
Recente publicaties over de verspreiding en depositie van stikstof in relatie tot de afstand van de bron 
van emissie kregen veel media-aandacht en gaven aanleiding om het huidige stikstofbeleid ter 
discussie te stellen. Nieuwe metingen van stikstofdepositie komen echter overeen met de gebruikte 
modelberekening. We leggen de piekbelastersaanpak uit en stellen een aanpassing van stikstofbeleid 
voor. 
 
Verspreiding van stikstof 
In opdracht van het Mesdag Zuivelfonds hebben onderzoekers van de Universiteit van Amsterdam 
(UvA) gedurende twee jaar gemeten waar de uitgestoten stikstof rond twee melkveebedrijven 
daadwerkelijk neerkomt. Uit de analyse van de metingen bleek dat 9 procent van de uitgestoten 
stikstof neerslaat binnen een straal van 500 meter rond de boerderij, terwijl het resterende deel (91 
procent) terechtkomt in de stikstofdeken en elders neerslaat. Binnen 500 meter neemt de 
stikstofdepositie exponentieel af naarmate de afstand tot de boerderij groter wordt. In commentaren is 
dit gebracht als een nieuw inzicht, maar dat is onjuist omdat het volledig in overeenstemming is met 
de resultaten van het Operationele Prioritaire Stoffen (OPS) model dat het RIVM gebruikt. In figuur 1 
(links) is de door OPS berekende depositie van ammoniak en stikstofoxiden gegeven als functie van 
de bron. Dichtbij de bron is de depositie het hoogst en op afstand neemt die snel af, waarbij de 
depositie van ammoniak iets hoger is en langzamer afneemt dan de depositie van stikstofoxiden. Dat 
de depositie snel afneemt met de afstand van de bron komt vooral door verdunning van de 
stikstofconcentratie. De berekeningen laten zien dat 5 procent van de uitgestoten ammoniak binnen 
500 meter wordt gedeponeerd (Figuur 1 rechts). De resultaten van de UvA laten daarmee 
vergelijkbare resultaten zien. In vergelijking met modelberekening is de depositie die op korte afstand 
neerslaat volgens de metingen nog wat hoger. 

Figuur 1: De door OPS berekende depositie van ammoniak en stikstofoxiden als functie van de 
afstand tot de bron (links) en het percentage van de uitstoot dat binnen een bepaalde afstand 
deponeert (rechts) tot 500 meter van de bron (Bron: RIVM) 
De resterende 90 tot 95 procent verspreidt zich over honderden (ammoniak) tot duizenden 
(stikstofoxiden) kilometers (Figuur 2). Op 100 kilometer van de bron is ongeveer 55 procent van de 
ammoniak neergeslagen tegen ongeveer 20 procent van de stikstofoxiden. 

https://www.naturetoday.com/intl/nl/nature-reports/message/?msg=31357
https://www.naturetoday.com/intl/nl/nature-reports/message/?msg=31357
https://www.naturetoday.com/intl/nl/nature-reports/?publisher=15
https://www.uva.nl/shared-content/faculteiten/nl/faculteit-der-natuurwetenschappen-wiskunde-en-informatica/nieuws/2023/09/het-merendeel-van-de-stikstof-uit-boerderijen-verdwijnt-in-de-stikstofdeken.html?cb
https://www.vee-en-gewas.nl/artikel/831486-depositie-van-stikstof-fors-overschat/
https://www.rivm.nl/wat-is-ops-model#:~:text=Het%20Operationele%20Prioritaire%20Stoffen%20%28OPS%29%20model%20is%20een,per%20hectare%20op%20bodem%20of%20gewas%20terechtkomt%20%28depositie%29.
https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
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Figuur 2: Het door OPS berekende percentage van de uitstoot die binnen een bepaalde afstand 
deponeert tot 250 kilometer van de bron. De hogere neerslag van ammoniak ten opzichte van 
stikstofoxiden komt omdat ammoniak veel beter in water oplost dan stikstofoxiden (Bron: RIVM) 
 
De hoogste depositie per hectare vindt dus plaats nabij de bron (deze depositie is meetbaar), maar 
het grootste deel van de emissie slaat op grotere afstand neer (deze depositie is niet meetbaar). Dit 
betekent ook dat het op afstanden groter dan 500 meter niet mogelijk is om de bijdrage van een 
individueel bedrijf vast te stellen ten opzichte van de 'stikstofdeken' die het gevolg is van een veelvoud 
aan agrarische en industriële bronnen uit zowel Nederland als het buitenland. 
 
Natte en droge depositie van stikstof 
Een belangrijk misverstand ontstond door de suggestie in een artikel in het blad Vee & Gewas dat de 
totale stikstofdepositie in Nederland veel lager zou zijn dan tot nu toe is verondersteld omdat de 
zogenaamde droge depositie zou zijn overschat. Door de UvA is de natte depositie van ammoniak (in 
de vorm van ammonium) gemeten via een trechter/fles-systeem waarbij het deksel alleen opengaat 
als het regent. Daarnaast is ook de depositie gemeten zonder het deksel te sluiten als het droog is. 
Deze zogenaamde bulkdepositie bevat naast de natte depositie echter maar een beperkt deel van de 
droge depositie, zoals de UvA onderzoekers terecht opmerken. In diverse persberichten wordt echter 
abusievelijk verondersteld dat via deze methode alle droge depositie gemeten wordt. De droge 
depositie van gassen en van fijne stofdeeltjes is echter hoger dan het deel dat wordt opgevangen als 
bulkdepositie, doordat een deel wordt opgenomen door het gewas en een groter deel op de vegetatie 
en op de grond wordt gedeponeerd dan op een fles. Dit wordt bevestigd door proeven in binnen- en 
buitenland. De onderzoeksresultaten van de UvA impliceren dan ook beslist niet dat de totale 
stikstofdepositie in Nederland is overschat. 
 
Relatie met ammoniakconcentraties 
Op Schiermonnikoog verlaagden melkveehouders het aantal dieren met circa 40 procent om de 
uitstoot te beperken. Desondanks nam de ammoniakconcentratie in zes meetpunten op het eiland toe 
met 10 procent. Dat lijkt heel tegenstrijdig, maar is goed te verklaren en laat zien dat lokale 
maatregelen maar beperkt bijdragen aan depositiereducties in de directe omgeving. Figuur 2 liet al 

https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
https://www.rivm.nl/stikstof/vragen-en-antwoorden-over-stikstof-en-ammoniak
https://www.vee-en-gewas.nl/artikel/831486-depositie-van-stikstof-fors-overschat/
https://www.boerderij.nl/minder-koeien-maar-meer-ammoniak-op-schiermonnikoog-hoe-zit-dat
https://www.boerderij.nl/minder-koeien-maar-meer-ammoniak-op-schiermonnikoog-hoe-zit-dat
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zien dat ammoniak en stikstofoxiden zich over honderden kilometers van een emissiebron 
verspreiden. Ook op Schiermonnikoog komt het grootste deel van de stikstof van buiten het eiland, 
waardoor zelfs een substantiële daling van de lokale emissie maar een beperkt effect heeft op de 
totale depositie van stikstof op het eiland. Voor ammoniak is de externe bijdrage ruim 50 procent; voor 
stikstofoxiden is dat waarschijnlijk nog veel meer, aangezien er vrijwel geen verkeer is op 
Schiermonnikoog. Verder betekent een veestapelreductie van 40 procent nog niet automatisch dat de 
emissie met 40 procent daalt. Schattingen met een verspreidingsmodel in combinatie met metingen 
van ammoniak in de lucht wijzen op een emissiereductie van ongeveer 25 procent. Daarbij kan onder 
andere een hoger kunstmestgebruik een rol hebben gespeeld. 
Een directe relatie leggen tussen aantal dieren en ammoniakconcentraties in de lucht is daarnaast 
lastig omdat deze concentraties ook door andere factoren worden beïnvloed, zoals de temperatuur, de 
overheersende windrichting en de emissieveranderingen in de rest van Nederland en in het 
buitenland. Zo heb je meer ammoniakuitstoot als je mest uitrijdt bij hogere temperaturen en 2022, het 
jaar na de veestapel reductie  was een warmer jaar dan het jaar ervoor. 
Tenslotte betekent de hogere ammoniakconcentratie in de lucht niet dat de depositie van stikstof op 
de natuur ook groter is geworden. Uit analyse van diverse meetseries blijkt dat de lagere uitstoot van 
ammoniak van de afgelopen jaren, met name sinds 2005 niet terug te zien is in de 
ammoniakconcentraties in de lucht. Dit komt mede doordat ammoniak in de lucht reageert met 
zwavel- en stikstofdioxiden waarbij fijnstof gevormd wordt. Omdat door succesvolle maatregelen om 
de luchtkwaliteit te verbeteren de concentratie van zwavel- en stikstofdioxiden gedaald is, wordt er 
minder ammoniak omgezet tot fijnstof. De stikstof blijft dan als gas in de lucht en wordt niet 
gedeponeerd. Er is dus geen lineaire relatie tussen emissie, concentratie en depositie. 
Dit alles betekent dat de externe toevoer van stikstof in een regio, ook op een eiland, dermate hoog is 
dat lokaal beleid niet direct zichtbaar is in gemeten ammoniakconcentraties. Dit wordt bevestigd door 
meerdere provinciale studies die laten zien dat als al het vee uit een gebied weggehaald wordt, de 
ammoniakdepositie in de directe omgeving met maar 25 tot 30 procent afneemt. Zo vonden Kros en 
collega's dat 41 procent van de depositie van ammoniak in Drenthe afkomstig was uit deze 
provincie (pdf: 4,1 MB). Voor alle stikstof (inclusief NOx) was de provinciale bijdrage slechts 28 
procent. 
 
Samenvattend geldt dat de mogelijkheid om via lokale en zelfs regionale maatregelen de lokale 
depositie te verminderen beperkt is. Het betekent niet dat het sturen op minder emissies ineffectief is 
(geweest). Het betekent wel dat een gezamenlijke landelijke aanpak vereist is om tot een substantiële 
depositiereductie te komen. 
 
Huidige beleid: uitkoop piekbelasters 
 
Hoe wordt bepaald of een bedrijf een piekbelaster is? 
De belangrijkste maatregel die het ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV) neemt 
om de depositie op natuurgebieden te verminderen is de beoogde uitkoop van piekbelasters, dan wel 
de verplaatsing, innovatie, omschakeling en/of extensivering van het bedrijf. Bij piekbelasters gaat het 
dan om bedrijven die door hun ligging en stikstofuitstoot relatief veel bijdragen aan de depositie op 
gevoelige natuurgebieden. Dat zijn natuurgebieden waarvan de stikstofdepositie hoger is dan de 
kritische depositiewaarde. Het ministerie heeft daarvoor het RIVM gevraagd de stikstofdepositie zoals 
die door alle veetelers en industriële bedrijven wordt veroorzaakt van hoog naar laag te sorteren, 
waarbij de depositie van het 3001ste bedrijf de 'drempelwaarde' voor een piekbelaster bepaalt. Op 
basis hiervan komt het RIVM tot een drempelwaarde van 2500 mol stikstofdepositie op gevoelige 
natuur per jaar. Elk bedrijf dat voor een hogere depositievracht zorgt, is piekbelaster. Meer precies 
geformuleerd: een piekbelaster is een bedrijf dat binnen 25 kilometer van een (of meerdere) Natura 
2000-gebied(en) ligt en daarop meer dan 2500 mol stikstof, ofwel 35 kilogram stikstof, deponeert. 
Daarbij wordt alleen gerekend met de stikstofgevoelige natuur binnen die Natura 2000-gebieden. En 
voor een boerderij worden alleen de stalemissies meegerekend. 
 
Bijdrage van piekbelasters aan stikstofdepositie 
De aanpak van piekbelasters verlaagt de stikstofemissie, maar lost de stikstofproblematiek beslist niet 
op. Deze aanpak - die eerder door Remkes is gesuggereerd - was ook nooit bedoeld om de door de 
Kamer goedgekeurde emissiereductie van 50 procent in 2035 te vervangen. Een snelle rekensom kan 
laten zien dat die reductie niet gehaald wordt. De optelsom van de stikstofdepositie op alle 
overbelaste en stikstofgevoelige natuur binnen Natura2000-gebieden binnen een straal van 25 
kilometer rond de 3000 piekbelasters is ongeveer 25 miljoen mol stikstof. Dit volgt uit een dataset met 

https://www.boerderij.nl/minder-koeien-maar-meer-ammoniak-op-schiermonnikoog-hoe-zit-dat
https://www.bnnvara.nl/joop/artikelen/hoe-zit-het-nu-echt-met-de-stikstofuitstoot-op-schiermonnikoog
https://www.bnnvara.nl/joop/artikelen/hoe-zit-het-nu-echt-met-de-stikstofuitstoot-op-schiermonnikoog
https://edepot.wur.nl/35645
https://edepot.wur.nl/35645
https://edepot.wur.nl/35645
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geanonimiseerde gegevens van het RIVM. Daarvan komt ongeveer 24,5 miljoen mol stikstof uit de 
landbouw. Aangezien 1 mol stikstof gelijk is aan 14 gram komt dit overeen met 350.000 kilogram 
stikstof. Het totaal areaal Natura2000-gebieden is 570.000 hectare, waarvan ongeveer 309.000 
hectare op land is aangewezen. De totale depositie van stikstof op de Natura2000-gebieden bedroeg 
in 2020 gemiddeld 1490 mol stikstof per hectare, ofwel 21 kg stikstof per hectare. De Natura 2000-
gebieden waar de berekening betrekking op heeft, zijn naar schatting echter ongeveer 200.000 
hectare met een gemiddelde belasting van 1220 mol ofwel 17 kilogram stikstof per hectare, omdat er 
een flink stuk Waddenzee en duinen bij zit met een lage depositie. Dit komt overeen met een 
stikstofbelasting van ongeveer 3,4 miljoen kilogram stikstof. De procentuele bijdrage van piekbelasters 
op de stikstofdepositie op de N2000-gebieden is daarmee slechts 10 procent. En dat geldt dan ook 
alleen als alle 3000 piekbelasters volledig stoppen. Als dit zo zou zijn is die bijdrage zeker 
substantieel, maar minder dan een derde van de verwachte depositiereductie van ongeveer 35 
procent als de landelijke emissie van ammoniak en stikstofoxiden halveert, zoals de Kamer in 2035 wil 
realiseren. 
 
Nadelen van de piekbelastersaanpak 
De definitie van piekbelasters lijkt effectief omdat de bedrijven met de grootste bijdrage op de 
depositie op de natuur worden aangepakt, maar zij heeft ook veel nadelen. 
Ten eerste richt deze aanpak zich meer op de grootte dan op de intensiteit van een bedrijf. Door het 
bedrijf op te splitsen vervalt bijvoorbeeld de definitie van piekbelaster, terwijl er aan de totale uitstoot 
niets verandert. Het lijkt veel logischer om piekbelasting te relateren aan de intensiteit van een bedrijf 
en dus aan een emissie per hectare land dat een boer in bezit heeft. 
Ten tweede is de piekbelastersaanpak voor zowel boer als burger niet transparant. De resultaten van 
het UvA-onderzoek geven aan dat de emissiereductie niet tot meetbare verschillen in stikstofbelasting 
in natuurgebieden leidt (alhoewel de belasting daalt), met uitzondering voor bedrijven die binnen 500 
meter rondom een natuurgebied liggen. Tegelijkertijd zorgt de huidige aanpak er ook voor dat grote 
boerderijen die zelfs relatief ver van een groot natuurgebied liggen als piekbelaster worden 
aangemerkt, terwijl ze niet intensief hoeven te zijn. Denk aan het verhaal van boerin Anje Grin met 
een melkveebedrijf met 250 koeien in Biddinghuizen met een Label groene stal. Dat verhaal is lastig 
om te communiceren, want het is niet transparant en wordt ervaren als oneerlijk. Het is communicatief 
veel duidelijker om de afstand tot een natuurgebied te beperken tot 500 meter waarbinnen de piek 
uitdooft. 
 
Als laatste maakt de huidige aanpak het vrijwel onmogelijk om rondom de Veluwe nog landbouw te 
bedrijven. Dit komt omdat dit het grootste natuurgebied is; de bijdrage van bedrijven aan de depositie 
op de Veluwe is daardoor al snel meer dan 5 procent van de stikstof die ze uitstoten, zelfs bij een 
afstand van ongeveer 5 tot 10 kilometer (zie Figuur 2). Bij een grens van 35 kilogram stikstofdepositie 
op gevoelige natuur kun je niet meer dan 700 kilogram stikstof uitstoten. Een gemiddelde melkkoe 
stoot ongeveer 15 kilogram stikstof uit in de vorm van ammoniak uit de stal. Dat betekent dat je rond 
de Veluwe als bedrijf niet meer dan ongeveer 50 koeien kunt hebben. Ook op grotere afstand van de 
Veluwe (met een depositie van 2 procent van wat een bedrijf uitstoot) betekent dit een maximum van 
ongeveer 120 koeien per bedrijf. Dit betekent feitelijk dat veehouderij rondom de Veluwe grotendeels 
onmogelijk is geworden, met alle sociaaleconomische gevolgen die daarmee samenhangen. 
Kort samengevat: hoewel de huidige piekbelaster-aanpak effectief lijkt, heeft ze vanuit het oogpunt 
van transparantie en communicatie grote nadelen. Daardoor ontstaat maatschappelijke weerstand en 
is de inschatting dat 3000 bedrijven zouden stoppen ook veel te optimistisch. Daarnaast lijkt het ook 
heel logisch dat bedrijven die niet al te ver boven de 2500 mol stikstof zitten hun emissie kunnen 
verlagen om zo alsnog onder de grenswaarde uit te komen. Dan is de depositiereductie uiteraard ook 
veel minder dan bij stoppen. Als 20 procent van de beoogde piekbelasters daadwerkelijk zou stoppen, 
en dat lijkt al optimistisch, dan is de geschatte depositiereductie op de kwetsbare natuur geen 10 maar 
2 procent. 
 
Bouwstenen voor een ander stikstofbeleid 
Gezien het bovenstaande is het tijd voor een ander stikstofbeleid, zoals in 2020 in het blad Milieu is 
verwoord: stop met depositiebeleid en ga over op emissiebeleid. Stuur op de emissie van alle 
bedrijven, waarbij elk bedrijf een gelijk emissiereductiedoel per hectare krijgt (of per dier in geval van 
niet grondgebonden veehouderij) met strengere normen binnen 500 meter van een natuurgebied. 
Want binnen die afstand weet je zeker dat de emissie van een bedrijf er sterk toe doet en dit is voor 
iedereen te begrijpen. Recent zijn deze emissiedoelen per bedrijf bepaald op basis van een landelijke 
doelstelling van 50 procent emissiereductie (pdf, 2,1 KB). Door deze aanpak ligt de nadruk veel meer 

https://www.clo.nl/indicatoren/nl1425-begrenzing-van-het-natuurnetwerk-en-natura-2000-gebieden
https://www.clo.nl/indicatoren/nl1425-begrenzing-van-het-natuurnetwerk-en-natura-2000-gebieden
https://www.clo.nl/indicatoren/nl0189-stikstofdepositie
https://www.clo.nl/indicatoren/nl0189-stikstofdepositie
https://www.hartvannederland.nl/nieuws/politiek/boerin-anje-grin-biddinghuizen-piekbelaster
https://www.wur.nl/nl/Publicatie-details.htm?publicationId=publication-way-353633393831
https://www.google.com/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwjQyuGy6cyBAxUzhP0HHWxiAocQFnoECBEQAQ&url=https%3A%2F%2Fwww.wur.nl%2Fnl%2Fshow%2Frapport-gebieds-en-bedrijfsgerichte-handelingsperspectieven-voor-een-duurzame-landbouw-in-nederland.htm&usg=AOvVaw2SM-nfa_0nwCOfuwoFDE9k&opi=89978449
https://www.google.com/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwjQyuGy6cyBAxUzhP0HHWxiAocQFnoECBEQAQ&url=https%3A%2F%2Fwww.wur.nl%2Fnl%2Fshow%2Frapport-gebieds-en-bedrijfsgerichte-handelingsperspectieven-voor-een-duurzame-landbouw-in-nederland.htm&usg=AOvVaw2SM-nfa_0nwCOfuwoFDE9k&opi=89978449
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op de intensiteit dan de grootte van een bedrijf. Ook dan zullen er zeker grote stappen gezet moeten 
worden. Maar het gebeurt op een transparante wijze waarbij verschillen in afstand tot een 
natuurgebied niet meetellen, met uitzondering van een ring van 500 meter. Een focus op einddoelen 
voor elk bedrijf met tussendoelen in de tijd kan ons inziens de gewenste transitie in de landbouw tot 
stand brengen en zal zeker leiden tot minder depositie. Daarbij kan via een systeem van Key 
Performance Indicators zorg worden gedragen voor een geborgde emissiereductie. 
In dit voorstel is er geen relatie gelegd met de depositie, dan wel de staat van instandhouding van de 
omliggende natuur. Dat lijkt merkwaardig, maar is het niet echt. Omdat de onzekerheid in de Kritische 
Depositie Waarde (KDW) op lokale schaal hoog is, evenals de onzekerheid in de huidige depositie, is 
ook de overschrijding van de KDW lokaal onzeker (pdf: 5,4 MB). Aangezien de orde van grootte van 
de stikstofdepositie op zeer veel plaatsen vergelijkbaar is met de KDW is daardoor lokaal ook de 
veronderstelde overschrijding of onderschrijding van de KDW onzeker.  Die onzekerheid middelt 
echter uit op grotere schaal en daarom is een meer generiek beleid logisch. Daarnaast moet lokaal 
rekening worden gehouden met andere drukfactoren zoals waterkwantiteit, waterkwaliteit en recreatie, 
maar dat staat los van het stikstofbeleid. Zeker is echter dat de huidige voortdurende accumulatie van 
stikstof in de natuur, doordat de aanvoer hoger is dan afvoer, negatieve gevolgen heeft voor het 
ecosysteem. Het is belangrijk dat die trend van accumulatie wordt omgebogen ongeacht de locatie. 
Door de emissiereductie te borgen met heldere doelen per bedrijf, en daarmee de bijdrage aan de 
stikstofdepositie gegarandeerd te verlagen, ligt er ook perspectief voor bedrijfsontwikkeling. Elke 
ondernemer kan voor zijn eigen bedrijf de juiste set aan maatregelen en innovaties implementeren via 
rantsoenaanpassingen, beweidingsmanagement, technische maatregelen in de stal als ook voor 
mesttoediening, en waar nodig veestapelreductie. Door heldere doelen te definiëren en de progressie 
daarop te monitoren met een instrument als de KringloopWijzer waarmee emissies per bedrijf worden 
berekend, is maatwerk mogelijk. Binnen dat maatwerk kunnen voorlopers (die al goed presteren) een 
andere opgave krijgen dan bedrijven waar nog veel verbetering nodig is. Borging (controleren) van het 
daadwerkelijk treffen van maatregelen om emissies te verlagen is daarbij wel noodzakelijk. Een 
geborgd emissiereductiebeleid biedt ook de mogelijkheid om af te stappen van het huidige 
vergunningsbeleid, dat gebaseerd is op de doorrekening van de individuele bedrijfsbijdrage aan een 
depositie elders. Het maakt doelen helder voor elk bedrijf en voorkomt dat deels ongrijpbare trends in 
nabijgelegen natuur als maatstaf worden gebruikt voor financiering, vergunning en evaluatie van 
bedrijfsontwikkeling. 
 
Naar een integraal langetermijnperspectief voor de landbouw 
De discussie rondom de landbouw lijkt zich te beperken tot het thema stikstof, maar voor een 
duurzame toekomst moeten we het hebben over alle aspecten van ons voedselsysteem. Het gaat niet 
alleen om ammoniak en natuur, maar ook om waterkwaliteit in relatie tot nitraat en fosfaat en om 
klimaat in relatie tot de uitstoot van de broeikasgassen lachgas, methaan en CO2. Ook daarvoor 
hebben Ros en collega’s in 2023 doelen geformuleerd (pdf: 1,2 MB) en dat is essentieel voor een 
integrale aanpak. De problematiek vraagt om een langetermijnperspectief voor de landbouw. Het gaat 
hierbij om zowel productie als consumptie, om milieu en verdienvermogen, om landbouw, natuur en 
klimaat. Anno 2023 is er geen gedeelde visie op deze vraagstukken. De vele artikelen en media-
aandacht voor ammoniak-gerelateerde onderzoeken illustreren dat. Laten we dit ombuigen naar een 
gezamenlijke zoektocht naar oplossingen waarbij doelsturing centraal staat, maar dan niet vrijblijvend 
maar met duidelijke einddoelen en tussendoelen. 
Tekst: Wim de Vries en Gerard Ros, Leerstoelgroep Milieusysteemanalyse, Wageningen University & 
Research 
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